
P.bb

kulturno - politično glasilo

Poštni urad Celovec 2 — Verlagpostaint Klagenfurt 2- Izhaja v Celovcu — Erscheinungsort Klagenfurt.

LETO XV. / ŠTEVILKA 22 CELOVEC, DNE 3. JUNIJA 1865 CENA 2.— Šli ING A

Prašnik Slovenske gimnazije
Naša govorica pesem, ki naj nikdar ne izzveni

Množico praznikov v mesecu maju sms zaključili koroški Slovenci v nedeljo, dne 
30. maja, s slavnostno akademijo Slovenske gimnazije v veliki dvorani delavske zbor
nice v Celovcu. Naša narodna družina se je-zbrala, da vidi in sliši, kaj so pripravili 
lepega za uho in srce naši sinovi in hčere. Priznanje delu Slovenske gimnazije so 
izkazali številni častni gostje, ki jih je pozdravil ravnatelj, dvomi svetnik dr. Joško 
Tisehler. Prireditev so počastili s svojim obiskom: predsednik deželnega šolskega sve
ta, poslanec Guttenbrunner, podpredsednik deželnega šol. sveta, ravnatelj Seitschnig, 
odposlanec škofa prelat dr. Bitimi, generalni konzul Jugoslavije Pirkovič, predsednik 
Lige za človečanske pravice dvorni svetnik Pabst, vodja manjšinskega šolskega od
delka inšpektor Rudi Vouk, nadzornik Slovenske gimnazije dr. Valentin Inzko, pred
stavniki kulturnih in gospodarskih organizacij koroških Slovencev, akademiki z Du
naja, starši dijakov in dijakinj ter številni rojaki iz vseh predelov Koroške. Pevski 
spored so izvajali zbori pod vodstvom prof. dr. Franceta Cigana.

Doba molka Združenih narodov
Leta 1945 se Združeni narodi niso rodili 

breiz porodnih bolečin. Povod zanje sta bila 
dva svetovna nazora, ki sta si diametral
no nasprotna. Amerika se je vnemala za 
neke vrste naddržavno centralo, ki bi skr
bela za mir, in je bila za ceno tega ideala 
pripravljena žrtvovati nekaj svoje suvere
nosti. Rusija je mislila samo na interese 
mednarodnega komunizma, ki so bil: takrat 
poosebljeni v njej. Zato ni hotela videti v 
Združenih narodih nekaj,, kar hd bilo po
stavljeno nad državami, ampak samo orod
je,za svojo lastno politiko. Pot do kompro
misa je bila težavna, kompromis pa tak, 
da je bolj koristil komunistom kot svobo
dnemu svetu. Vsa oblast v ZN je bila de
jansko prenesena na Varnostni svet, tam 
so pa komunisti imeli pravico veta.

To se je pokazalo že 1. 1946. Generalna 
skupščina se je morala omejiti na debate, 
Varnostnemu svatu je pa ruski komunistič
ni delegat Višinski že na prvih sejah zadal 
prvi usodni udarec z dosledno uporabo veto 
pravice. Zato je Varnostni svet mogel igrati 
samo enkrat svojo pravo vlogo: Moskva ga 
je pred začetkom korejske vojne bojkoti
rala, kar mu je omogočilo, da je poobla
stil Ameriko za akcijo v korejski krizi.

Ker je bil Varnostni svat radi veto pra
vice ubit, je ameriška diplomacija pozneje 
skušala prenesti del pristojnosti Varnostne
ga sveta na generalno skupščino. To se ji je 
tudi posrečilo. Ameriško veselje je bilo ta
krat veliko, zato pa ni bilo tudi manjše 
razočaranje, ki je sledilo par let pozneje. 
Sprejemanje raznih afriških „držav“ je 
ustvarilo v generalni skupščini večino, ki 
se je pokazala za nezmožno, da bi posegala 
v mednarodne krize. Samo enkrat se je 
zgodilo, da so Združeni narodi zopet igrali 
svojo odločilno vlogo: ob sueški krizi. Pa 
še takrat samo zato, ker ista se stališči 
Amerike in Rusije vsaj deloma krili, kar 
pa je istočasno' pomenilo tudi političen in 
diplomatičen poraz Anglije in Francije. Po
sledice tega čutimo še danes. De Ganile ne 
da ZN počenega groša in zahteva rekon
strukcijo, Anglija se pa za ZN men! samo 
takrat, kadar išče tam kake svoje koristi. 
Ker zahodne Nemčije ni v ZN, Japonska in 
Italija pa ne prideta do veljave, so Združe
ni narodi postali politično in diplomatsko 
bojišče za Ameriko in Rusijo. O usodi tre
nja med Ameriko in Rusijo pa naj odloča 
azijsko-afriški blok! Tako je bilo do nedav
nega stanje v ZN preprosto: v Varnostnem 
svetu niso' mogli o mednarodnih krizah ni
česar sklepati radi ruskega veta, v gene- 
ralni skupščini se pa azijsko-afriška veči
na ni mogla in znala uveljaviti, je kvečje- 
mu samo govorila.

Razumljivo je, da tako stanje v ZN ni 
moglo dolgo trajati. Rusi in Francozi so se 
tako prevzeli, da niso hoteli plačevati pri
spevkov, ki jih je generalna skupščina do
ločila pravomočno v smislu svojih pravil in 
pravilnikov. Tudi 11 drugih držav je za
ostajalo s plačevanjem prispevkov. Zdru
ženi narodi so lezli v denarne težave. Ker 
so mitsilili, da so težave prehodnega zna
čaja, so si pomagali s posojilom. Vse je za
čelo kazati, da bodo denarne težave ZN 
zmeraj bolj lezle na breme Amerike. Ta 
Pa je stala na stališču: kdor ostane predol
go dolžen ZN, naj zgubi avtomatično gla
sovno pravico, kot je to zapisano v para
grafu 19 pravil ZN. Amerika pa tako dolgo 
ne bo plačevala nobenih prostovoljnih pri
spevkov, dokler zaostankarji, ne poravnajo 
svojih zapadlih obveznosti.

Letos poleti bodo ZN praznovali 20-let- 
nico svojega obstoja. Tako so nam za 20- 
letnico Združenih narodov ostali samo še 
spomini nanje, pa tudi veto pravica Var
nostnem svetu in — molk v generalni skup
ščini.

Po pozdravu se je zvrstilo na oder malih 
in velikih pevcev, ki so združeni v mladin
skem zboru zapeli štiri pesmi: narodno v 
priredbi Petra Liparja Mi ptič’oa zapoje, 
Cesarja Bresgensa Aufzug des Friihlings, 
Vasilija Mirka Cibo ter Marija Kogoja Tro
bentico. Zelo je ugajala pesem Giba, ki. je 
posrečen posnetek kokošje posebnosti. Ce
lotna prireditev je bila posvečena domovini, 
poveličali so jo z melodijo in besedo. To

Z državno himno je izzvenel prvi del 
slavnostne akademije, ki je bil posvečen 
praznovanju 20-letni c e obstoja, 2. republi
ke ter 10-letnice podpisa avstrijske državne 
pogodbe.

V drugem delu so za slovo, ker so do
speli do najvišje stopnice v gimnaziji, za
igrali veseli študentje — maturantje — tri 
poskočne. Poleg nagrade v obliki navduše
nega ploskanja so prejeli tudi nageljne.

dvorni svetnik
Poslevodeči državni predsednik je ime

noval ravnatelja Državne gimnazije za Slo 
vence v Celovcu, višjega študijskega svet
nika dr. Joška Tischlerja za dvornega svet
nika, S tem imenovanjem so bile z državne 
strani ponovno priznane zasluge ravnatelja 
naše gimnazije za avstrijsko šolstvo.

Dr. Tisehler je oče šolske odredbe za 
dvojezične šole južne Koroške. Povojno 
ureditev šolskih prilik v južnem delu dežele 
je označil tedanji avstrijski minister dr. 
Gruber v Londonu pri pogajanjih za avstrij
sko državno pogodbo kot vzorno.

Dr. Tisehler je tudi izdelal in predložil 
državnim oblastem prve načrte za ustano
vitev Slovenske gimnazije. Njegova oseb
nost, velike izkušnje na šolskem področju, 
osebni stiki s predstavniki javnega življe
nja ter velika priljubljenost pri naših lju
deh so omogočili, da uživa danes Sloven
ska gimnazija v javnosti tako velik ugled.

Dr. Tisehler je prvi med koroškimi Slo
venci, kateremu je država podelila naziv 
dvornega svetnika. Tega dogodka se prav 
posebno veselimo ter mu k imenovanju iz 
vsega srca čestitamo.

zoren ob svojih pesmih. Aljaževe pesmi so 
postale melkalka narodna last. Zvezda mila 
je migljala je marsilkateremu staremu pev
cu priklicala v spomin nešteto lepih dogod
kov iiz mladih dni. Bariton-solo je z občut
kom odpel prof. dr. Anton Feinig.

Po tem so se nam predstavile zastop
nice treh dolin: Podjune, Zilje in Roža. Že 
po ličnih nošah smo jih spoznali. Zabavale 
so nas v narečju. Kako svojska, lepa je go
vorica naših dolin. Pesem je, ki naj nikdar 
ne izzveni!

Za konec je nastopil še skupni mešani 
zbor. Pevovodja dr. France Cigan je naštu
diral z nijim pet pesmi. Na odru se je zbra
lo kakih 170 mladih pevcev in pevk, ki so 
z zanosom odpeli Opomin k veselju (Emil 
Komel), Freunde, laftt uns frolich lob en 
(Gottfried Wolteris), Kako se polž eku mu
di (Ubald Vrabec), O Indija (Luka Kra
molc). Od moči in harmonije glasov je zve
nela cela dvorana. Preden je skupni mešana 
zbor odpel zaključno pesem Kar dedje naši 
so ljubili, je spregovoril dipl. trg. Janko 
Uramk v imenu Združenja staršev. Zahva
lo je izrekel profesorskemu zboru, požrtvo
valnemu pevovodju dr. Francetu Ciganu in 
ravnatelju dr. Jošku Tischlerju.

Nedeljska prireditev je bila velik uspeh. 
Bog daj, da bi se še velikokrat zbrali pri 
taki slavnosti, naj živi idealizem •vzgojite
ljev in mladine.

Mešani zbor dijakov in dijakinj Slovenske gimnazije s svojim pevovodjem dr. Francetom Ciganom

sta izrazili deklamaciji Domovina, ki jo je 
podal tretješolec Jože Messner in Heimat, 
ki jo je pogumno deklamiral četrtošolec 
Aleks Schuster. Po tem so spet mladi tam
buraši zaigrali poskočne melodije. Dobro so 
obvladali različne instrumente, ki sestav
ljajo tamburaški orkester.

Težke pesmi je moral odpeti izbrani zbor. 
Vsakoletna akademija šola tudi naš pevski 
okus. Kako z užitkom smo poslušali sklad
bo Jakoba Galusa-Petelina Adulescentulus 
sum ego. Zahtevni sta bili tudi O Musika 
(Paul Peuerl) in Matija Tomca Vlahi.

Nato iso nas maturanti spomnili velikih 
dogodkov naše narodne zgodovine. V obeh 
jezikih so spomnili na mejnike, katerih se 
nam ni treba sramovati.

Fantovski zbor se nam je predstavil s 
petimi pesmimi. Začeli so s starim moj
strom Orlandom Lassom. Občuteno so od
peli njegov Adoramus te, Christe. Prav po 
ljudskem okusu je bila narodna v priredbi 
profesorja Cigana in po Gregorčičevem be
sedilu Na nebu zvezde sevajo. Vsa dvora
na je prisluhnila tudi WoJitersovi Es wollt’ 
ein Reiter jagen. Nekaj posebnega je bila 
pesem s solo vložki Ljuba vigred se rodi. 
Zapisal jo je Miha Andreas - Tkalec iz Ro
ža, umetno obliko ji je oskrbel prof. Luka 
Kramolc. Tenor-solo je pel Jožko Kovačič, 
bas-solo pa prof. dr. Janko Zerzer. Prof. 
Kramolc, ki je prireditvi osebno prisostvo
val, se je zelo pohvalno izrazil o prednaša- 
nju pevskih točk, seveda je bil posebno po-

Družina koroških Slovencev na akademiji Slovenske gimnazije
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Politični tedei
Po svetu

ZASEDANJE EFTA BREZ
PRESENEČENJ
Okrog 150 delegatov, med njimi 14 mini

strov sedmih držav, članic Evropskega 
združenja za svobodno trgovino (EFTA), 
ki ga sestavljajo: Velika Britanija, Švedska, 
Norveška, Danska, Švica, Portugalska in 
Avstrija ter pridružene Finske, se je ude
ležilo minuli teden dvodnevnega zasedanja 
ministrskega sveta te organizacije v avstrij
skem glavnem mestu Dunaju. Tega zboro
vanja se je udeležilo tudi pet predsednikov 
vlad včlanjenih držav.

Kakor pa je bilo pričakovati, je zasedanje 
članic Evropskega združenja za svobodno 
trgovino poteklo brez vsakih viškov in pre
senečenj. Glavni točki zasedanja prvega 
dne sta bila Wilsonov predlog za tesnejše 
sodelovanje med EFTA in EGS (EWG) ka
kor tudi skandinavski predlog, ki ga je raz
ložil danski ministrski predsednik Krag.

Po predlogu britanskega ministrskega 
predsednika Harolda Wilsona, naj bi:

• ukinili carinske zapreke med Evrop
sko gospodarsko skupnostjo (EWG=EGS) 
in Evropskim združenjem za svobodno tr
govino (EFTA);

• zamenjali veleposlanike med obema 
gospodarskima blokoma;

• in ustanovili konzultacijski (posveto
valni) svet obeh blokov.

Skandinavski predlog pa je obsegal poja- 
čitev med članicami Evropskega združenja 
za svobodno trgovino (EFTA). Predvsem 
je šlo skandinavskim državam, da bi med
sebojno delovanje znotraj EFTA razširili 
še na nekatera področja, ki niso označeni 
v šitofcholmski pogodbi.

Kakor je pokazal prVi dan zasedanja Ev
ropskega združenja za svobodno trgovino, 
je bilo veliko razočaranje za gospodarstvo., 
toda z upanjem nove politične iniciative 
(spodbude), da bi tako premagali cepitev 
Evrope na dva gospodarska bloka. Izjava 
britanskega ministrskega predsednika Wil- 
sona, da njegova država trenutno ne bo zni
žala carine na uvoženo blago, je pokopala 
upanje, da bi mogli to' zadevo že. na Dunaju 
rešiti.

Konzultacijski svet EFTA je sklenil, da 
navežejo stike za ožje sodelovanje Evrope 
v zadevah patentov. Dalje se članice Evrop
skega združenja za svobodno trgovino do
bro zavedajo, da bodo mogle končne skle
pe o gospodarskih odnosih do ostalega sve
ta izdelati — seveda, če bo šlo po sreči — 
šele na naslednji konferenci članic EFTA, 
ki bo v oktobru letos v danskem glavnem 
mestu Kopenhagnu.

V Londonu pa je po vrnitvi z Dunaja 
britanski ministrski predsednik Wilson iz
javil, da je bil vrhunski sestanek članic 
Evropskega združenja za svobodno trgo
vino močno uspešen, članice si niso bile 
le enih misli, kar se tiče nove iniciative, 
marveč so izdelale tudi načrt za zbližanje 
med obema gospodarskima blokoma, to je 
Evropske gospodarske skupnosti (EWG) in 
Evropskega združenja za svobodno trgovi
no (EFTA).

Podobno sto se izjavila o izidu dunaj
skega zasedanja članic dežel EFTA tudi 
švedski ministrski predsednik Erlander in 
danski zunanji minister Haekkerup. Pa tu
di švicarski minister za narodno gospodar- 
sitvo Schaffer je z zadovoljstvom govoril o 
tej konferenci.

KITAJSKA REORGANIZIRALA
VOJSKO
1. junija so v komunistični Kitajski re

organizirali (preuredili) vojsko. Ukinili šo 
vse oznake činov. Odslej v kitajski vojski 
ni več generalov, polkovnikov, kapetanov, 
verjetno niti maršalov, ampak samo vojaki 
in pa starešinski kader, ki pa se na zunaj 
prav nič ne razlikujejo od navadnih voja
kov.

Ukinili so tudi vse druge zunanje ozna
ke, po katerih so se med seboj razlikova
le enote oboroženih sil, dalje oznake, ki so 
si jih pridobili oficirji z leti službovanja v 
vojski in slično. Vsa kitajska vojska se bo, 
kar zadeva zunanje oznake in pa notranji 
ustroj, povrnila k stanju, v kakršnem je 
bila za časa komunistične kitajske revolu
cije.

Vsa vojska ima s 1. junijem enotne kape, 
enotne vojaške pasove in enotne uniforme, 
z rdečo zvezdo na kapah in rdečimi ozna
kami na uniformah. Ukinili so tudi vse sve
čane uniforme za dosedanje višje oficirje,

posebne dosedanje mornarske uniforme, vo
jaška krila za pripadnice vojske in prav 
tako iso ukinili vse druge elemente tako 
imenovanih zahodnih slogov pri dosedanjih 
uniformah.

Ta reorganizacija komunistične kitajske 
vojske pomeni oddaljitev od težnje, ki je 
prišla do izraza v letih 1955/56, ko je bila 
preurejena po sovjetskem vzorcu.

Kitajski časopisi so pisali o tej reorgani
zaciji njih vojske silno veliko in z velikimi 
napisi.

V obrazložitvi so časopisi poudarjali med 
drugim, da bo to prispevalo k nadaljnji po
globitvi revolucionarnosti kitajske vojske 
in da bo to pomenilo nov velik korak v 
njeni nadaljnji proleterizaciji in pcvzdigu 
borbenega duha.

Politični opazovalci vidijo v novih merah 
rdeče Kitajske dejstvo, da je prevzela ko
munistična partija vodstvo vojske v svoje 
roke in to v času, ko preti, da se bo viet
namska vojna bolj kot kdaj prej razširila.

Zdi se, da se je komunistična partija od
ločila odstraniti iz vojske tudi zadnje ostan
ke tako imenovanih meščanskih teženj, ki 
so se pojačile, ko je bila leto 1956 vpeljana 
vojaška dolžnost, kajti do tedaj so služili 
v vojski samo prostovoljci, torej povečini le 
komunistični aktivisti.

UPOR V BOLIVIJI
Bolivijska vlada je dala v nedeljo pre- 

teklega tedna vojski povelje, da naj zasede

vse rudnike cina (kositra) v deželi, ker so 
rudarji zaradi upora prenehali z delom. V 
nedeljo je bil namreč izvršen na državnega 
predseidnika Barrientosa atentat — že osmi 
po vrsti — pri katerem je našel smrt neki 
predsednikov varnostni uradnik, medtem 
ko je sam Barrientos ušel smrti. Atentat 
so izvršili stavkajoči rudarji.

Med vladno vojsko im stavkajočimi ru
darji je prišlo do hudih krvavih spopadov, 
pri katerih je bilo 19 rudarjev mrtvih in 
več kot 20 ranjenih.

Po teh dogodkih so sklenili stavkajoči 
rudarji in bolivijska vojaška junto (izg. hun
ta) premirje. Rudarji so se izrekli, da bodo 
prekinili stavko, medtem ko bo vlada dala 
vojski ukaz, da zapusti zasedene rudnike.

NAPETO STANJE V BELGIJI
Pri volitvah, dne 23. maja, sta koalicijski 

stranki: Krščansko-socialna in Socialistič
na stranka utrpeli težko izgubo. Izgubili 
sto namreč v zbornici dvotretjinsko veči
no. Naijvečje 'izgube so utrpeli socialisti, ki 
so v novi poslanski zbornici zastopani sa
mo s 64 poslanci, namesto dosedanjih 84; 
krščanski socialisti pa so izgubili 19 man
datov, od prejšnjih 77. Za dvotretjinsko ve
čino manjka ravno en mandat. Liberalci so 
dobili 48 mandatov, prej 20. Tudi komuni
sti so pridobili; prav tako sto napredovali 
tudi flamska in valonska radikalna stranka. 
V Bruslju so trenutno vodilni politiki v 
težkem položaju. Notranji minister Arthur 
Gilson (krščanski socialec) je dejal, da se 
je Belgija znašla po teh volitvah v „slepi 
uldci“.

... in pri nas v Avstriji
RAZMIŠLJANJA PO PREDSEDNIŠKIH
VOLITVAH
Volitve zveznega predsednika so za na

mi. Delno razočaranje je v taborih obeh 
kandidatov: dr. Gorbacha in Jonasa. Kajti 
novoizvoljeni zvezni predsednik, socialistič
ni kandidat Jonas, je dosegel dosedaj naj
manjšo večino glasov — namreč komaj do
brega pol odstotka (0,69%); vkljub temu so 
nekateri socialistični listi popolnoma ne
upravičeno pisali o ..sijajni zmagi", če bi 
kandidat Ljudske stranke dobil k doseda
njim 2,260.992 le še 32.100 glasov, bi on po
stal zvezni predsednik.

Potek objave volilnih rezultatov je ljud
stvo (še bolj pa seveda v štabih strank 
obeh kandidatov) z velikim zanimanjem 
spremljalo. Skoraj prav do objave končne
ga rezultata (nekaj pred osmo zvečer) je bil 
dr. Gorbach stalno v vodstvu, saj je še ko
maj dobre pol ure prej imel 51,06 odst. gla
sov, Jonas pa 48,94.

Dr. Gorbach je svojo dolžnost izpolni v 
polni meri; povsod je nastopal stvarno, ne
pristransko in brez kakšnih osebnih iz
padov nasproti sokandidatu. V političnih 
krogih Ljudske stranke nekateri dolžijo 
propagandno vodstvo, češ da je ponekod 
odpovedalo in bilo slabše od socialističnega 
—in to zlasti na Koroškem, še bolj pa na 
Štajerskem. Bolje je bilo na Gradiščan
skem, posebno porazni rezultati za socia
liste pa so na Dunaju, Tirolskem in Pre- 
dariskem. Na Dunaju je dr. Gorbach s 
474.000 glasovi dosegel dosedaj najvišje 
Število glasov Ljudske stranke od vseh 
predsedniških volitev. V tej zvezi je zna
čilno, da je tu socialistični kandidat Jonas 
dosegel slabše rezultate kot njegova pred
hodnika dr. Scharf in Korner, čeprav je bil 
dunajski župan. Mogoče tudi zanj velja pre
govor, da „ui nihče prerok v svoji domo
vini"? Rezultat na Predarlskem pa je do
kazal, da lastna dosledna politika in na
pake nasprotnika moreta povzročiti znaten 
polom v njegovem (t. j. socialističnem) ta
boru. Tudi v mestu Salzburg je dr. Gorbach 
dosegel veliko in gotovo večino, medtem 
ko iso nasprotno salzburški podeželski o- 
kraji precej razočarali Ljudsko, stranko.

ANALIZA VOLILNE BILANCE
Oba predsedniška kandidata sta v svojih 

volilnih nastopih zagotavljala, da hočeta iti 
„po potih Rennerja, Komerja in Scharf a", 
medtem ko se vodstvi o-beh vladnih strank, 
iz katerih izhajata kandidata, nista med 
volilno kampanijo preveč držali tega gesla.

Vsekakor drži dejstvo, da SPOe slavi 
svojo najnižjo zmago pri predsedniških vo
litvah kot „;sijajen uspeh" in da je OeVP 
dosegla 136.000 glasov več kot pa pri do
sedaj najbolje uspelih volitvah v parlament 
in 447.000 več kot inž. Raab pri predsed
niških vodditvah 1. 1963. Socialisti se bodo 
morali sprijazniti z dejstvom, da je dr. Gor

bach v vseh 25 volilnih okrožjih več ali 
manj izboljšal volilne rezultate slabše uspe
lih predzadnjih predsedniških volitev z 
OeVP-kandidatom inž. Raafoom; nadalje, da 
so viprav v svoji ..trdnjavi" Dunaju poseb
no slabo „Oidrezald“.

Pravtoko pa tudi seveda ni nezanimivo, 
da so socialisti v vseh volilnih okrožjih do
segli nekoliko višje število glasov kot pri 
volitvah v padamenit 1. 1962 in da je Ljud
ska istranka dosegla, primerjajoč rezultate 
teh volitev, v petih volilnih okrožjih neko
liko nižje rezultate; nadalje, da je v dveh 
okrožjih (Gradec-okolica in Gradiščanska) 
izgubila večino, ki jo je dosegla še pri vo
litvah 1. 1962. Z nič manjšim začudenjem 
beležijo tudi dejstvo, da je vprav v dr. Gor- 
bachovi rojstni domovini Štajerski tudi 
Jonas — kot že dr. Scharf pri predzadnjih 
predsedniških volitvah — dosegel večino. 
Mogoče velja za dr. Gorbacha isti prego
vor kot za Jonasa na Dunaju.

V zvezi z zelo pičlo zmago socialistič
nega kandidata Jonasa pa ne smemo pre
zreti zelo važnega činitelja, ki je vplival 
na to zmago: Ko bi vodstvo avstrijskih ko
munistov ne izdalo, gesla, naj strankini pri
staši volijo Jonasa, bi ne dosegel potrebne 
večine. Da bo oz. je že KPO socialistom že 
predložila protiračun za to njeno uslugo, je 
seveda razumljivo. Doživeti kako novo .ljud
sko fronto’ pa seveda pretežna večina av
strijskega ljudstva nikakor ni željna. — Pri
pominjamo še, da so ponekod tudi liberalci 
(FPOe) precej številno glasovali za socia
lističnega kandidata ali pa so oddali ne
veljavno glasovnico.

TUDI INZ. FIGL ŠE NIMA
NASLEDNIKA
Dobre štirinajst dni je že, odkar je umrl 

nižjeavstrijiski deželni glavar in svoječasni 
zvezni kancler inž. Figi, a tamkajšnje de
želno vodstvo Ljudske stranke, kateri to 
mesto, pripada, še ni imenovalo naslednika.

Tudi tu je več kandidatov, med njimi 
n. pr. obrambni minister dr. Prader, bivši 
poljedelski minister Hartmann, deželni po
slanec in svetnik Andrej Maurer, predsed
nik mižjeavstrijske Krščanske delavske in 
nameščensike zveze (OeAAB) in glavni rav
natelj Viktor Mitlner; končno nekateri ime
nujejo celo 'glavnega tajnika Ljudske stran
ke dr. Wlithalma, kateri pa baje ne kaže 
posebnega veselja za to in raje ostane v šta
bu stranke.

Naj pride kdor koli že na to mesto: rav
nati in delovati bo moral zelo razumno in 
nepristransko, če bo hotel kolikor toliko 
biti vreden naslednik priljubljenega pokoj
nega inž. Figla!

KDO BO DUNAJSKI ŽUPAN?
Takoj .po 'uradnem obvestilu o izidu pred

sedniških volitev so začeli v dunajskem so
cialističnem vodstvu pretresati vprašanje, 
kdo bo naslednik dosedanjega župana Jona-

SLOVENCI
dLoma in po snela

100-letnica dr. Janeza Evangelista Kreka
Letošnjo jesen se bo ves slovenski narod spomi

njal 100-Ietnice rojstva velikega slovenskega sina dr. 
Janeza Evangelista Kreka. Bil .r duhov
nik in profesor bogoslovja, a hkrati se je odlikoval 
kot sociolog, politik, organizator, pisatelj in novi
nar. Dr. Janez Evangelist Krek se je rodil 27. no
vembra in je umrl 8. oktobra leta 1917.

Muzej Luisa Adamiča
Pripravljalni odbor za ureditev spominske sobe 

pokojnega velikega ameriškega pisatelja slovenskega 
rodu Luisa Adamiča v rojstnem gradu Pra- 
proče pri Grosupljem na Dolenjskem upa, da bo 
muzej odprl že konec prihodnjega meseca. Pri zbi
ranju gradiva, zlasti pisem, fotografij, portretov in 
knjig prijazno pomagajo nekateri ameriški Sloven
ci, zlasti Adamičev sodelavec Janko Rogelj iz Cle
velanda, pa tudi Adamičevi sorodniki v Sloveniji.

Nagrajena Slovenka v ZDA
Slovenka Ana Anžič je na katoliškem dram

skem festivalu na John Carllovi univerzi v Zdru
ženih državah Amerike prejela štipendijo za štu
dij na Uršulinskem kolegiju. Nagrado je dobila 
kot igralka v igri „Overtones”. Ana Anžičeva je 
hčerka Marije in Jožeta Anžič in je bila rojena v 
špitalskem taborišču.

Koncert clevelandske Glasbene matice
Nedavno je priredila clevelandska Glasbena ma

tica (ZDA) svoj spomladanski koncert, na katerem 
so predvajali skladbe od popevkarstva prekt umet
nih in narodnih pesmi do klasičnih stvavtev Ros
sinija in Hiindla in Mozarta. Koncert je naštudi
ral in vodil znani ameriški pevec in glasbenik rav
natelj clevelandske Glasbene matice Anton Š u - 
b e 1 j. Koncert je odlično uspel.

P. Bernard Ambrožič — zlatomašnik
V Avstraliji deluje slovenski izseljenski duhovnik, 

frančiškanski pater Bernard Ambrožič. Ta častit
ljivi duhovnik bo praznoval meseca avgusta letos 
svoj zlati mašniški jubilej. Pater Ambrožič je ured
nik verskega mesečnika „Misli”.

Koncert folklorne skupine „France Marolt"
Pred kratkim je imela akademska folklorna sku

pina „France Marolt” v ljubljanski Operi svoj letni 
koncert, ki je bil posvečen izključno slovenski fol
klori Koroške, Bele Krajine, Primorske Panonije 
in Gorenjske.

Razstava Franceta Slane in Frana Zupana
V stranski dvorani Modeme galerije v Ljubljani 

razstavlja svoja olja akademski slikar France 
Slana. Umetnik-slikar je prav dober znanec raz
stavnih ustanov in likovnega občinstva. Tokrat je 
s svojo razstavo načel v marsičem novo problema
tiko, predvsem v lastnem slikarskem gledanju in 
poustvarjanju pa tudi v izbora motivike slikarske 
snovi.

V dvorani glasbene šole v Šoštanju pa je likovna 
sekcija tamkajšnjega prosvetnega društva priredila 
večjo razstavo akademskega slikarja Frana Zu
pana. Po natančnejšem pregledu se nam pokal* 
razstava kot majhna retrospektiva umetnika, čeprav 
ne toliko v časovnem kot v tematskem razponu.

Slovenci v Franciji
Društvo Slovencev v Parizu ne povezuje naše ro

jake samo z družabnimi prireditvami, marveč tudi 
s kulturnimi. Tako so imeli v februarju lepo obi
skano Prešernovo proslavo. Sedaj pa imajo v na
črtu, to se pravi, da že pripravljajo uprizoritev 
Finžgarjeve drame „Razvalina življenja”.

Slovenski izseljenci v Franciji im drugih zapadno- 
evropskih državah pa bodo imeli letošnje leto dve 
romanji v znameniti Lurd.

sa, M je bil hkrati tudi strankin vodja na 
Dunaju. Pravijo, da je že gotovo, da bosta 
v bodoče tli dve funkciji Jočemo zasedeni po 
dlveh osebah.

Županskih kandidatov nikakor ni malo. 
Med njimi so: podžupan Slavik, predsed
nik dunajskega deželnega zbora Bruno Ma
rek, mestna svetnika Rudolf Sigmund in 
Marija Jacoibi, prometni minister Probst, 
državni tajnik Weikhart, policijski pred
sednik Holauibek in drugi predsednik par
lamenta inž. Waldbrunner. Na tihem neka
teri imenujejo tudi občinskega odbornika 
docenta dr. Giesel-a.

V zvezi z imenovanjem novega dunaj
skega strankinega predsednika so označe
ni kot kandidati: podžupan Slavik, promet
ni minister Probst, državni tajnik Weikhari 
in mestni svetnik Pfoch. (Ako bi kateri od 
prvih treh postal župan, bd seveda ne mo
gel postati predsednik stranke oz. obratno.)
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Spominska proslava slovenskih 
in hrvaških študentov na Dunaju

V četrtek, dne 20. maja 1965, je priredil 
Klub slovenskih študentov na Dunaju skup
no s Hrvatskim akademskim klubom spo
minsko proslavo ob 20. obletnici ustano
vitve Druge republike ter 10. obletnice pod
pisa državne pogodbe. Proslava je bila v 
nemškem jeziku, ker se je je udeležilo tudi 
mnogo nemško govorečih Avstrijcev.

V pozdrav vsem je najprej zaigral tam- 
buraški zbor Hrvatskega akademskega klu
ba gradiščansko elegijo in ples. Nato je 
predsednik Hrvatskega akademskega kluba 
Franjo Meršdč pozdravil v imenu obeh štu
dentovskih organizacij lepo število znanih 
osebnosti kulturnega in javnega življenja, 
zastopnike avstrijskih študentovskih orga
nizacij., precejšnje število študentov ter du
najske Hrvate in Slovence, ki so se udele
žili slavnostne prireditve.

Predsednik Kluba slovenskih študentov 
na Dunaju Pavel Zdovc je imel pozdravni 
nagovor, v katerem je dejal: če se spomi
njamo tudi mi slovenska visokošolska mla
dina s Koroške, in hrvaška visokošolska 
mladina z Gradiščanskega teh dveh veli
kih dogodkov novejše avstrijske zgodovine, 
obhajamo, ta praznik kot zvesti Avstrijci 
in kot zvesti pripadniki slovenske narod
nostne iskupine na Koroškem in hrvaške na 
Gradiščanskem. Veselimo se z vsemi pra
vimi Avstrijci, da je postala naša država 
zopet neodvisna in svobodna. Nadalje je 
predsednik poudaril, da se priznavamo k 
našim obveznostim kot Avstrijci, da pa tu
di upravičeno pričakujemo, da se upošteva
jo naše jezikovne narodnostne pravice, če 
upošteva večinski narod manjšino v duhu 
tolerance in širokbsronosti, to odgovarja 
njegovemu notranjemu dostojanstvu; odgo
varja pa tudi dostojanstvu manjšine, če 
vztraja na enakopravnosti in upoštevanju 
svojih pravic in vrednot, posebno materin
skega jezika.

Priznamo, da se je v zadnjih dvajsetih 
letih storilo marsikaj pozitivnega za manj
šine, a treba je še veliko napraviti. Na pra
gu tretjega povojnega desetletja želimo na
ši skupni avstrijski domovini nadaljnjega 
kulturnega in gospodarskega vzpona, upa
mo pa tudi, da se bo položaj slovenske in 
hrvaške narodnostne skupine izboljšal in 
da bo tudi zagotovljen njun obstoj. Obstoj 
manjšine je namreč odvisen tako od zadr
žanja pripadnikov manjšine same kakor tu
di od zadržanja družbe in države. Pa tudi 
ugled Avstrije je v precejšnji meri odvisen 
od rešitve manjšinskega vprašanja. Takš
na Avstrija, ki vidi v manjšinah obogatitev 
in ne breme, bo našla pravilno pot. Pri 
tem je predsednik opozoril tudi na izjave 
zveznega kanclerja dr. Jožefa Klausa v 
Straftburgu in Beogradu ter je končal z od
stavkom iz njegovega govora, ki ga je le

ta imel v Celovcu pred koroškimi Slovenci, 
kjer se je priznal k obveznostim, ki jih je 
prevzela Avstrija glede manjšin v državni 
pogodbi.

Sledil je slavnostni govor, ki ga je imel 
avstrijski zgodovinar in publicist, višji štu
dijski svetnik dr. Ernst Joseph Gorlich. 
Uvodoma je poudaril, da ima med števil
nimi proslavami, ki jih je prirejala Avstrija 
v preteklih dneh, tudi ta poseben pomen, 
in sicer ne toliko zaradi navzočih, temveč 
zaradi njenega simboličnega značaja. Dejal 
je, da stojimo mi, ki se priznavamo k av
strijski državi, skupni domovini, na istih 
tleh in da nas povezuje ista zgodovina.

Nato je na kratko orisal razvoj od leta 
1918 najprej, ko se je bojeval boj za' avstrij
sko idejo in avstrijsko miselnost. Prikazal 
je razmere v Prvi republiki, ko se je vzga
jala v šolah mladina, ki je zelo malo čula 
o Avstriji, in da se zaradi tega ni treba 
čuditi, če je podleglo toliko mladih ljudi na
cizmu. Prišel je 13. marec 1938 in zgodil se 
je čudež, pravi avstrijski čudež, da se je 
ravno v tistem trenutku, ko je izginila Av
strija z zemljevida, zbudila avstrijska za
vest v širokih plasteh prebivalstva. In samo 
zaradi tega, ker je bila to volja avstrijske
ga ljudstva, se je mogla ustanoviti 27. apri
la 1945 Druga republika.

A vseeno duhovno še nismo zavarovani, 
je dejal prof. Gorlich, kajti ravno v tej si
tuaciji igrajo naše narodnostne skupine

600. OBLETNICA DUNAJSKE UNIVERZE:

važno vlogo v duhovnem razvoju Avstrije. 
Pravega, zavednega Avstrijca spoznamo 
lahko po dveh rečeh: prvič, pravi in zave
dni Avstrijec nikoli ni protislovanski. Vsak 
tisti, ki zaničljivo govori o slovanskih so
sednih narodih in o slovanskih manjšinah 
v Avstriji, ni Avstrijec. Drugič pa tudi ti
sti ne more biti dober Avstrijec, ki ne pri- 
pozna avstrijske nevtralnosti odprto in od
krito v vseh njenih konsekvencah. Nada
lje je govornik ugotovil, da so sovražniki 
Avstrije še vedno na delu, ki hujskajo in 
skušajo zmešati ljudi.

Zato naj bi bila ta proslava tudi opomin, 
da naj nad vsem strankarstvom stoji pojem 
Avstrija. Poslanstvo Avstrije še ni ugasni
lo, zato naj manjšine sodelujejo z večin
skim narodom, z vsemi tistimi, ki hočejo 
državi dobro, kajti nasprotniki Avstrije so 
tudi nasprotniki narodnih skupin, ki jih ho
čejo raznaroditi in germanizirati. Avstrija 
i m a svoje naloge, in nobeden jin ji ne 
more odvzeti.

Nato je sledil glasbeni del, pri katerem 
je tamiburašM zbor Hrvatskega akademske
ga kluba zaigral pod vodstvom Roberta 
Sučiča venec hrvaških gradiščanskih na
rodnih pesmi. Moški zbor Kluba slovenskih 
študentov na Dunaju pa je zapel pod vod
stvom Hanzija Gabriela pet pesmi: Gobče- 
vo „Kaj bi oko“, Hajdrihovo „Pod oknom", 
ter Vodopivčevo „0 večerni uri".

Ob zaključku pa so zapeli vsi navzoči av
strijsko državno himno.

Prireditev je lepo uspela. To je pokazal 
tudi aplavz navdušenih poslušalcev, ki so 
s tem priznali delovanje obeh študentov
skih organizacij na Dunaju.

Zlata doba te visoke šole
S prosvetljenim absolutizmom Marije 

Terezije, Jožefa II. in Leopolda II. se je 
pričela moderna (nova, sodobna) zgodovina 
Almae matris Rudolphinae. Splošne organi
zacijske reforme teh treh vladarjev so dale 
univerzi svoj pečat prav do današnjih dni. 
Posebne reforme na področju medicine 
VAN SWIETNA — klinični pouk ob bol
niški postelji primerjamo lahko že bolj 
drzni revoluciji, — so napravile sijaj
ne storitve dunajske medicine sto in stopet- 
deset let kasneje tako slavno.

Tudi na zunaj se je nekaj zgodilo, in si
cer se je preselila visoka šola leta 1756 v 
njeno današnje glavno poslopje „Staro uni
verzo" v srcu 1. okraja, medtem ko je bil 
njen stari dom v okolici današnjega „Schot- 
tenhofa".

Takrat je poučeval na univerzi poleg že 
zgoraj omenjenega učenjaka Van Swietna, 
še znanstvenik Jan Ingenhousz, ki je postal 
slaven, ker je odkril asimilacijo (usvajanje) 
ogljika m dihanje rastlin.

Prava zlata doba Dunajske univerze pa 
je nastopila v drugi .polovica 19. stoletja.

Tedaj je bil prosvetni minister grof Thun- 
Hohenstein, katerega močna roka je še en
krat dala univerzi novo organizatorično 
osnovo. Višek reform pa pomeni pravno na
čelo državnega temeljnega zakona iz leta 
1867: „Znanost in nauk sta svobodna".

Bila pa sta res v pravem pomenu besede 
svobodna in sta se razcvetela v najpopol- 
nejiši obliki. Profesorji, ki so že tedaj uži
vali svetovni sloves, so poučevali v slogi 
med seboj, katerih raziskovanja in spozna
nja so dobila šele pozneje popolno znan
stveno veljavo lin priznanje. Na čudovit 
način sta se zlagala, ujemala in dopolnje
vala znanstveno raziskovanje in nauk, tako 
da so najpomembnejši učenci naivečjih 
učenjakov, znanstvenikov obdržali ugled in 
slavo Dunajske univerze prav do danes.

Svetovna slava za Dunaj
Dvanajst velikanov učenjakov iz blešče

če dobe Almae matris Rudolphinae naj na
štejemo, ki naj bodo hkrati zastopniki za 
nadaljnje število neimenovanih.

Theodor Billroth (1844—1894) je bil ge-

Gostovanje slovenske filharmonije
V ponedeljek, 31. maja, je gostovala v 

Celovcu v veliki dvorani celovškega kon
servatorija Slovenska filharmonija iz Ljub
ljane. Na sporedu koncerta so bila dela 
komponistov: Škerla, Dvoraka in Musorgski- 
Ravelova.

Podrobnejše poročilo bomo prinesli v pri
hodnji številki. Za sedaj povemo lahko sa
mo to, da je koncert odlično uspel.

Alessandro Manzoni: „Zaročenca“
v izvedbi dijakov slovenskih srednjih šol 

na Primorskem
Slovenska radijska postaja v Trstu nudi 

letos dijakom slovenskih višjih srednjih šol 
edinstveno priložnost, da se izkažejo pred 
najširšim krogom poslušalcev: v soboto, 
29. maja, je bila na sporedu prva oddaja 
radijske priredbe znamenitega romana Ales- 
sandra Manzonija »Zaročenca".

V 16. nadaljevanjih bodo tržaški študent
je predstavili celoten Manzonijev roman, ki 
ga je po prevodu prof. Andreja Buda!e v ta 
namen dramatiziral prof. Martin Jevnikar. 
Celotno vodstvo izvedbe dela pa je v rokah 
prof. Jožeta Peterlina.

Jasno je, da tu ne igre za nastop .poklic
nih igralcev, toda prireditelja so prepričani, 
da bodo njih študentje poverjeno nalogo 
vestno izvršili. Posamezna nadaljevanja dra- 
maibiziranih »Zaročencev" bo Radio Trst 
oddajal vsako soboto, ob 21. uri v prvi iz
vedbi, ponovitev pa vsak četrtek, ob 12. uri.

nialni kirurg. Bil je prvi, ki jeizvedel že
lodčno reselkoijo '(odstranitev, izrez) in je 
uporabil kot .prvi mešano narkozo etra in 
kloroforma.

Ludvviig Boltzmann (1844—1906) je bil 
učenjak na fizikalnem polju; uporablial je v 
fiziki zakone statistike na molekularna do
gajanja. On je tudi tisti, ki je utemeljil in 
raziskal »zakon žarčenja", našega koroške
ga rojaka iz Celovca Jožefa Štefana 
(utemeljitelj Štefan-Boltzmannovega zako
na).

Sigmund Freud (1856—1939) je oče psi
hoanalize '(odkrivanje podzavestnih dušev
nih dogodkov ter njih medsebojne in vzroč
ne povezanosti) dn analitične metode (raz- 
čleujevalne). Freud je tudi začetnik zname
nite teorije o nastanku nevroz (živčnih obo
lenj) lin iznajditelj terapije (zdravljenja) ne
vroz s tako imenovano »abreakcijo" (reši
tev duševnih napetosti s pomočjo mirnega 
razgovora, napisanih izjav, izbruha tempe
ramenta, ali pa kakih drugih duševnih de
javnosti).

Hans Kelsen (rojen 1881) je slaven kot 
pravni filozof in utemeljitelj »čistega prav
nega nauka" in ,s tem dunajske državno- 
pravne šole; nadalje je stvaritelj avstrijske 
zvezne ustave s svojim zglednim ustavnim 
sodstvom. Kelsen je v svetu priznan kot 
eden izmed največjih živečih juristov.

Robert von Lieben (1878—1913) uživa 
(Nadaljevanje na naslednji strani)

RUDOLF IV.
ustanovitelj dunajske univerze

Njegov lik, kakor ga v svojem najnovejšem literarnem delu »Božja planina" prika
zuje pisatelj prof. dr. Metod Turnšek

»Samo hišni red habsburške rodovine, na 
katerega so vašemu očetu pred petimi leti 
Prisegli na Dunaju najodličnejši plemiči iz 
vseh vam podložnih dežel, vas je ohranil, 
da vas Korošci miiso še poklicali pred svoj 
ljudski zbor in sami posadili na oba kam
na. Od ljudstva bi morali biti ustoličeni, 
kot je to starodavna koroška pravica in 
navada. Tudi prvi Habsburžan na Koro
škem, vaš stric vojvoda Oton, se je uvedel 
na Koroškem s tistim ustoličenjem. Nje
govemu nasledniku, vašemu očetu, vojvodu 
Albrehtu, ki je z vojvodom Otonom bil 
že tako rekoč sovladar, so Korošci zaradi 
njegove ohromelosti z umeščenjem pri
zanesli. Vam pa spregledujejo zaradi vaše
ga hišnega reda, po katerem naj bi vsi si
novi vojvoda Albrehta skupno vladali vsem 
habsburškim deželam."

»Da, takšna je očetova oporoka, naj vsi 
hratje skupno vladamo! če se bo le mogla 
vzdržati?" je podvomil nadvojvoda Rudolf, 
ki je izrazil s tem tiho željo po samovladi.

»Očetovo voljo in oporoko bo že treba 
spoštovati in se je držati!" so opat Peter 
odobrili voljo modrega roditelja. »Bojim se 
tega, da bi se Korošci in z njimi tudi Kranj
ci nekega dne ne domislili in rekli: He, 
naš vojvoda pa ni prav naš, ker ni bil od

ljudstva umeščen in ustoličen. Tako se 
utegnejo spet ponoviti grdi boji za deželo, 
kot so divjali toliko let, ko sta stric voj
voda Oton in vaš oče Albreht prevzela de
želo in je vaš stric vojvoda Oton bil tudi 
od ljudstva in škofa ustoličen ... Bilo je to, 
še dobro vem, na Marijin praznik, 2. julija 
1335. Dobro sem si zapomnil ta dan, ker 
sem takrat kot mlad isitiški pater bil v go
steh v Vetrinju in sem se z vertrinjskim 
opatom Janezom udeležil slavja na Krn
skem gradu lin tudi pri Gospe Sveti...“

Mladi nadvojvoda Rudolf se je ustrašil, 
da bi mu ljudstvo in goispoda kdaj ne opo
rekali oblasti na Koroškem in Kranjskem. 
To pa se ne sme in ne sme zgoditi! Dobro, 
da so ga gnadljivi gospod opat na nevar
nost opozorili!

»Jaz tistih prvih časov ne pomnim, vem 
pa, da so stric Oton imeli hude boje za 
Koroško in Kranjsko z Ivanom Češkim iz 
rodovine Luksemburžanov in tudi z Marje
to- Krivousto, Iki živi na Tirolskem in še 
sedaj zahteva Koroško, čeprav je njen za
kon z Ivanom Češkim bil razveljavljen dn 
se je poročila vnovič z Ludovikom Bavar
skim, bivšim cesarjem. Ni mi neznano, da 
so naš oče vojvoda Albreht le s težavo ob
držali posest nad Koroško dn Kranjsko ...“

»Ker so bili blag in zelo moder vladar. 
Pri ljudstvu dn gospodi so bili priljubljeni. 
Vsi so imeli sočutje z njimi zaradi ohro
melosti na rokah .in nogah. Umljivo, da jih 
nihče ni silil, da bi se morali za prevzem 
vojvodine prikazati pred ljudstvo na Krn
skem gradu. Z vami, presvetli nadvojvoda, 
pa je drugače! Vi greste povsod okrog. Ne
ljubo bi bilo vam in meni in še marsiko
mu, če bi se kdaj govorilo: hm, ljudstvo si 
ga ni postavilo za vladarja in tudi škof ga 
v baziliki Gospe Svete še ni blagoslovil, 
niti fevdov na vojvodskem prestolu spodaj 
na polju še ni podelil..."

Nadvojvoda Rudolfa je pogrelo, kot da 
bi ga kdo po hrbtu oblil s kropom. Snuje 
načrte za oblast ob morju in po Furlaniji, 
pa še Koroška in Kranjska nista trdno 
v njegovi roki... Ti salabolska reč!

»Nihče me na to še ni opozoril. Kaj sto
riti, gnadljivi gospod opat in arhidiakon?" 
je Rudolf brž iskal rešitve.

»Čeprav so najodličnejši plemiči vašemu 
očetu vojvodu Albrechtu prisegli, da bo v 
veljavi habsburški hišni red, t. j. da boste 
skupno vladali in bo tako rodovinska po
sest ostala nerazdeljena, bi se jaz na va
šem mestu le dal ustoličiti na Koroškem 
za deželnega vojvodo, za svojo osebo in tu
di za vse tri brate. Potem vam nihče ne 
bo mogel kaj!"

»Bog vam poplačaj za dober svet! Sam 
Bog vas je privedel k nam na Dunaj! Takoj 
bom storil po vašem... Kaj hočete, prvo 
leto se še nisem v vsem znašel. Zdaj bo pa 
kmalu, 20. julija, že dve leti, kar so oče 
zatisnili oči...“

»Prav za drugo obletnico očetove smrti 
ali tam okrog se dajte na Koroškem ume
stiti za kneza in vladarja! Pri ljudstvu bo
ste knez, pri plemičih pa vojvoda! Boste vi
deli, da bo prav tako!" so opat Peter dobro
hotno svetovali mlademu vladarju.

»Čemu razlikujete med ljudstvom in ple
miči? Saj sem odnosno bom vsem isti vla
dar?"

»Seveda, isti vladar! Toda pri ljudstvu je 
v rabi le ime knez, kar je za ljudi isto kot 
kralj. To že iz prastarih časov, ko ie knez 
v deželi bil vse: vladar in vojskovodja, 
sodnik in, v poganskih časih, tudi nekak 
najvišji svečenik...“

»Oj, moram se res takoj dati ustoličiti..." 
je vzradoščen vzkliknil častiželjni Rudolf. 
»Koroški knez pa je zares nekaj!"

»Pred gospodo velja današnji čas bolj 
vojvoda. Ali po obredu umeščanja pred 
ljudstvom je koroški vladar vse kaj več. 
Jaz, ki sem z opatom Janezom Vetrinjskim 
bil navzoč, ko so velmožje tam na Krn
skem gradu zunaj pred cerkvijo posadili 
vašega strica vojvoda Otona na nekdanji 
knežji kamen, sem kar strmel."

»Kako je bilo? Povejte, povejte!" je na 
moč zanimalo mladega Rudolfa.

»Vaš stric vojvoda Oton se je moral v 
dragoceni viteški obleki z deželno zastavo 
v roki približati s svojim spremstvom pred 
kmeta, ki je pred cerkvijo sedel na nizkem 
knežjem kamnu. Ob njem je bilo polno 
kmečkega ljudstva ...“

(Dalje prihodnjič)
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ŽELEZNA KAPLA 
(Biserna poroka)

V nedeljo, 9. maja, smo imel v Železni 
Kapli redko slovesnost biserne poroke. Mi
hael in Amalija- Ošina, po domače Bajdl- 
novi starši iz Lepene, sta obhajala 60-let- 
nico skupnega življenja. Ob 11. uri dopol
dan se je zbralo mnogo jubilantovih gostov 
in znancev pred farno cerkvijo v Žel. Kapli, 
kjer so ju pozdravili in spremili v cerkev.

Tam so mil. g. kanonik Aleš Zechner 
■iz Celovca darovali sveto mašo. V svojem 
govoru so omenili, da so prvič v svojem du
hovniškem službovanju navzoči pri takem 
jubileju. Kot dolgoletni župnik kapelške 
fare so spoznali Bajdlnove starše kot ver
ne ljudi, ki kljub težavam in nesrečam ni
koli niso obupali. Zvestoba do Boga in do 
materine besede je tudi podlaga lepega 
družinskega življenja. Saj bivajo štirje ro
dovi na Bajdlnovem domu in vsi se imajo 
radi in se razumejo med seboj. Slovesnost 
v cerkvi so olepšali pevci z lepim petjem. 
Po maši je slavljenca pozdravil tudi župan, 
ki jima je v Imenu občine čestital. Ob bo
gato obloženih mizah so svatje z jubilan
toma posedeli še nekaj ur v skupni domač
nosti.

Bog živi Bajdlnove starše 'še na mnoga 
leta!

ŠMARTNO (RUDA)
(Pes ga je ogrizel)

Nedavno je v naši vasi neki popadljivi 
pes ogrizel učenca Huberta Kreuza in mu 
pri tem zadal več ran.

Lastnika piša do sedaj še niso našli.

ŠT. VID V PODJUNI 
(Poroka in slavje)

Dne 25. aprila, na belo nedeljo, je bila 
v Št. Primožu poroka z mašo Lorenca 
Pnumča, pd. Radarjevega v Mokri-ah in 
Travde Jernej, pd. Blaževe na Horcah. Po
ročno slavje je bilo pri Voglu. Mlademu pa
ru želimo vse dobro na novi življenjski poti.

Dne 9. majmika smo praznovali materin- 
sM dan, naši najmlajši so pokazali svoje 
sposobnosti in počastili svoje mamice. Naš 
g. župnik iso imeli s pripravo veliko truda 
dn se jim zato iz srca zahvaljujemo. 15. in 
16. majnika smo imeli z g. župnikom far
no romanje v Marijino Celje. Vozila sta 
nas g. Sieničnllk im Voglov Foltej s svojim 
omnibusom.

V torek, 18. majnika, je bila v Št. Pri
možu ob osmih zvečer 7. obletnica za g. 
Jožkom Picejem, rajnim šmihelskim župni
kom.

MARIJA NA ZILJI 
(Blagoslovitev gasilnega avtomobila)

V nedeljo, 9. majnika, smo blagoslovili v 
našem kraju novi gasilni avtomobil. Mladi 
gasilci so- nas ono nedeljo prav zares izne- 
nadiiM. Ne is-amo njih strumni nastop, am
pak tudi vse, kar je bilo v zvezi s sloves
nostjo, je bilo lepo-. Po .pozdravu načelnika 
krajevnega gasilskega društva gospoda Pe
čarja iso govorili: župan Pavle Jobs1!, dalje 
okrajni gasilski načelnik Maks Marginter, 
ter načelnik gasilskega odseka iz Bač (Bek- 
štanj) Tonder. Vsi so poudarjali velik po
men gasilstva vobče.

Kakor se pa že spodobi pri takih sloves-

Te dni je pričelo letališče „Celovec- 
Vrbsko jezero" v polnem obsegu obratova
ti. Tako sta začeli dve letali avstrijske le
talske družbe „Austria Aerlains" (AUA) 
preletavati progo Celovec — Miinchen — 
Frankfurt.

Švedska letalska družba „Tramsair Sve- 
den“ bo letos prevažala potnike iz Štok- 
holma preko Malmoja v Celovec in tako 
švedske turiste pripeljala v našo deželo. 
Tudi letalski promet s holandskim glavnim 
mestom Amsterdamom bodo otvorili te 
dni.

V sredo, 2. junija, je pripeljala letalska 
družba ».Capitol Airldnes“, kar z dvema le
taloma tipa SuperconsteHlaition potnike iz 
Berllina k nam na Koroško. Veličasten je 
bil pogled na ta dva ogromna ptiča (letali), 
ko sta se po pristanku na letališču posta
vila drug poleg drugega.

Tako je celovško letališče v teh dneh 
zopet zaživelo, posebno pa še ob nedeljah, 
ko bodo poletavala nad Celovcem in oko
lico tudi domača športna letala. Promet 
bo opravljalo 8 potniških letal, od teh pet 
tujih. Vozni red se bo odvijal v glavnem 
med 13. in 15. uro.

Poleg „BEA“ bo pripeljala angleške itu-

nostih, tudi pri naši svečanosti nismo mo
gli naših brhkih „botric“ pogrešati. Teh je 
bilo kar osem zalih mladih deklet, ki so 
bile vse v narodnih ,nošah. Nastopile so 
pri polaganju venca pred spomenike m pad
lih vojakov, dalje so deklamirale pesmi, ter 
bile navzoče pri blagoslovitvi novega ga
silnega avtomobila. Ob tej priliki moramo 
naša vrla dekleto močno pohvaliti. Sedaj 
pa še povejmo imena teh lepih in zalih 
botric: Gabriel, Moser, Maier, Kofier, La- 
beroig, Umterkirher, Fritz lin -Grafenauer. Za 
njih dejanje in nehanje pri slovesnosti pa 
jim kličemo: „Hvala vam, dečve, kajti do
bro ste se odrezale!"

-Častiti gospod župnik Kogler so v lepem 
in podučljiivem govoru Boga prosili, da bi ta 
novo blagoslovljeni gasilni avtomobil v res
nem primeru nikdar ne rabili.

Po končani cerkveni slovesnosti je stopi
la na oder brhka Ziljanka gospodična Gra- 
fenaue-rjeva in čestitala našemu županu 
Pavletu v imenu vseh gasilcev k njegovi 
dvajseti obletnici kot županu občine Mari
ja na Zilji. Hkrati pa mu je v krajšem na
govoru izrekla v izbranih besedah zahvalo 
za vse njegovo -požrtvovalno delo in skrb, 
ki ga je storil za blaginjo tako človekoljub
ne ustanove, kot je vprav gasilstvo. Ob tej 
priliki mu je izročila tudi lep šopek na
geljnov, gospod Ce-mernjak pa mu je poda
ril sicer majhno, a lepo darilo.

Gosipod župan, Iki je bil vidno ganjen -in 
iznenaden, se je v lepem govo-ru zahvalil 
gasilcem za vso pozornost pri tej nedeljski 
slavnosti.

Našim vrlim gasilcem pa moramo ob tej 
priložnosti izreči vso pohvalo, ker je sve
čanost tako lepo uspela, hkrati pa jim po
vemo, da jih bomo tudi v bodoče krepko 
podpirali v njih požrtvovalnem delu.

SELE
(Kar tri so zaporedoma odšle ...)

Tekom enega -tedna so se od nas za vse
lej poslovile kar -tri ženske.

V nedeljo, 16. maja, je Ana Januš še bila 
na Bajtišah pri božji službi in prejela sv. 
obhajilo, nato se je udeležila šmarnic pri 
kapelici fati-m-ske Gospe. V ponedeljek, 
17. maja, je šla kropit umrlega oddaljenega 
soseda Jurija Špičjeka, doma pripravila ve
čerjo in nato pospravila in legla k počitku 
— pa za zmerom! Obstalo ji je srce in je 
mirno -umrla. Tako je bil v -sredo skupen 
dvojen pogreb iz Kota.

V petek, 21. maja, je po daljšem boleha
nju za rakom na jetrih umrla Ana Grego
rič, pd. .Spodnja Hlipovčnica, stara šele 42 
let. Tragična je bila usoda te rodovine. Kon
cem novembra 1942 je Gestapo odvedel vso 
družino. Strica Franceja so 29. aprila 1943 
obglavili na Dunaju, mater-Nežo je doletela 
smrt v koncentracijskem taborišču, -teta

tiste na Koroško tudi Družba „Charter Air 
Limlks" iz Gatewioka pri Londonu.

Tako vidimo, da narašča pomen letališča 
»Celovec — Vrbsko jezero" iz leta v leto. 
Letalski promet igra zmerom večjo vlogo v 
koroškem tujskem prometu. 20. maja je 
bila tudi prva poskušna vožnja z letalom 
tipa „Vanguard“ družbe „BEA“, ki je ugo
dno izpadla.

Na podlagi tega poskusnega poleta bo 
družba v kratkem odprla letalsko zvezo 
London — Miinchen — Celovec. Posadka 
letala „Vanguard“ se je prav ugodno izja
vila o možnostih pristajanja na našem leta
lišču.

Poleg mednarodnega letalskega prometa 
pa poživljajo letalski promet tudi domača 
športna letala. Razveseljivo je tudi dejstvo, 
da kaže naše prebivalstvo močno zanima
nje za delovanje celovškega letališča in na
šega letalstva vobče.

Družba celovške letalske uprave je od
prla tudi krožni letalski promet, i-n sicer 
po močno ugodnih cenah, ki se ga domače 
prebivalstvo kar pridno poslužuje, saj pred
stavljajo ti krožni poleti nepopisno doži
vetje ob lepem vremenu opazovati z letala 
krasote koroških jezer in gora ter mesta 
Celovca in okolice.

Marija je eno leto po vrnitvi izbirala za po
sledicami trpljenja in pomanjkanja. Ana pa 
si je le opomogla in 20 let gospodarila z 
očetom, po njegovi smrti pa čisto sama, 
dokler v bolezni ni opešala in se zatekla v 
oskrbo k dobri sosedi. Z njo je izumrl sel- 
ski Gregoričev ro-d.

V ponedeljek, 24. maja, zjutraj, pa je v 
domu za onemogle v Celovcu preminila 
občinska oskrbovanka Terezija Travnik po 
39 letih bolezni i-n dopolnjenih 63. letih. 
Kot dekla isi j-e -nakopala bolezen, zaradi ka
tere je trajno pešala in hromela. Dokler 
je še mogla, si je z ročnimi deli krajšala 
čas, pomalem pa so ji odpovedale še roke, 
ohromela je popolnoma, se močno sklju- 
čila in bila povsem navezana na postrežbo 
drugih. Zdaj jo je Bog rešil dolgoletnega 
križa bolezni. Želela je počivati v Selah 
in ta želja ji je -bila izpolnjena.

Naj vse tri počivajo v miru!

CELOVEC — VRBSKO JEZERO 
(Motorni čoln v plamenih)

Srečo v nesreči je imel v petek pretekle
ga tedna na Vrbskem jezeru, v -tako imeno
vanem »Celovškem zalivu", podjetnik mo
tornih čolnov Hans Osset. Kmalu potem, 
ko is e je Hans Osset odpeljal s svojim mo
tornim ičolnom, v katerem je bilo še pet 
potnikov, ije nenadoma eksplodiral motor, 
in dvignil se je dva metra visok plamen v

(Nadaljevanje s prejšnje -strani) 
svetovno slavo kot fizik, je iznajditelj oja- 
čevalne elektronke, ki se po njem imenuje.

Ernst Mach (1838—1916), M je kot fizik 
in filozof odločilno pripravil pot relativni 
teoriji je tudi 'Utemeljitelj svoje lastne fi
lozofske šole »Machistov".

Carl Meniger (1840—-1921) je početnik 
dunajske šole naulka o narodnem gespodar- 
stvu.

Prof. Franc Miklošič (1813—189!) je naš 
veliki slovenski znanstvenik, doma iz Ma
lega Štajerja; je utemeljitelj moderne slavi
stike in avtor znamenite »Primerjalne gra
matike (slovnice) slovanskih jezikov.

Envim Schrodinger (1887—1962) je oral 
ledino na področju valovne mehanike in 
kvantne teorije in prejel leta 1933 Nobelo
vo nagrado.

Ignaz SemmelvveiB (1818—1865) je bil 
prvi spoznal v kontaktni infekciji (okužbi 
z dotikom) vzroke, tako imenovane peuer- 
peralne (poporodne) vročine; in tudi kot 
prvi, čeravno zasmehovan, napačno preso
jan in sabotiran (zlohotno oviran), preizku
sil z vsemi sredstvi princip asepse. (brez- 
kužnosti).

Eduard Suez (1831—1914) je stari moj-

OBJAVA
Na Državni gimnaziji za Slovence so le

tos sprejemni izpiti za 1. razred 10. julija 
1965 <1. dan velikih počitnic). Začetek ob 
8. uri.

Prijave na naslov: Direktion des P.undes- 
gymnasiums fiir Slovvenen in Klagenfurt, 
Lerchenfeldgasse 22, ali pa ustno v pisarni.

Potrebni dokumenti: rojstni list, dokaz 
avstrijskega državljanstva in šolsko spriče
valo, ki ga bo dobil učenec 9. julija 1965 
na dosedanji šoli.

Popis učenca (Schulerbeschreibung) naj 
pošlje šola direktno ravnateljstvu gimna
zije.

Glede sprejema v višje razrede se mora
jo starši osebno oglasiti v šolski pisarni.

Ravnateljstvo

zrak. Posestnik motornega čolna je posku
šal ogenj pogasiti z gasilno pripravo, kar 
mu pa ni popolnoma uspelo. Na pomoč je 
prispel policijski motorni čoln im šele temu 
se je posrečilo s policijsko gasilno pripravo 
pogasiti ogenj:. K sreči ni bil nihče od pot
nikov ‘ran-jen. Motorni čoln je utrpel zaradi 
požara veliko škodo. Ker poškodovani mo
torni čoln ni bil več zmožen za na daljno 
vožnjo, je policijski motorni čoln odpeljal 
potnike na obalo. Teh pet potnikov je nam
reč najelo motorni čoln za krožno vožnjo 
po Vrbskem jezeru.

CELOVEC 
(Rojstva in smrti)

Poročni urad je zabeležil meseca aprila 
280 rojstev in 147 smrtnih primerov. V sa
mem mestu Celovcu so se rodili 103 otro
ci, medtem ko je bilo 88 smrti; to pomeni, 
da je bilo 15 rojstev več kot smrti. Isto
časno je bilo na poročnem uradu 58 zakon
skih zvez.

POREČE (CELOVEC)
(Ni pravih podatkov o tuberkulozno bolnih)

Pred kratkim je zborovalo v Porečah Av
strijsko tuberkulozno društvo, M ima na
men raziskovati in zatirati tuberkulozo 
(jetilko). Bolezen tuberkuloza je namreč še 
danes pri nas ljudska bolezen, kajti padla 
je samo umrljivost, ne pa število primerov 
te bolezni.

Kako pa se je treba v tem primeru opri
jeti stvari, pa nam je pokazalo zborovanje 
Avstrijskega tuberkuloznega društva.

V prvi vrsti nam je potreben zakon za 
zatiranje tuberkuloze na zvezni ravni, o 
katerem razpravljajo poklicni zdravniški 
strokovnjaki že šest let. Predsedništvo tega 
tuberkuloznega društva je dn bo predlagalo 
k načrtom predloge, o katerih so razprav
ljali na tem zdravniškem zborovanju. Tu 
so namreč ugotovili, da pravega števila tu
berkuloznih ljudi vobče nimamo, ker mnogi 
od teh, (ki so verjetno bollni za jetiko, se no
čejo podvreči prostovoljni rentgenski pre
iskavi.

Zborovanja se je udeležilo okoli 300 
zdravnikov iz: Avstrije, Madžarske, Bolga
rije, Zahodne Nemčije, Švice, Jugoslavije, 
Vzhodne Nemčije, Poljske in Italije. Tako 
je bilo -to zborovanje zares na visoki med
narodni ravni.

ster geologije in paleontologije. Deloval je 
dolgo časa kot vodeči znanstvenik nakazu
joč smer geološkega in geotektonskega raz
iskovanja. Najbolj znano je njegovo delo: 
»Die Entstehung der Alpen" (Nastanek Alp
skega gorovja).

Julius Wagner-Jau'regg (1857—1940), sla
ven psihiater (zdravnik za duševne bole
zni). V svoji zdravniški praksi je uporabljal 
umetno nastalo vročino (z vbrizgavanjem 
vročino povzročujočih klic, n. pr. malarije, 
ali kemičnih -sredstev), tako imenovano 
»zdravstveno vročino". To zdravstveno vro
čino je uporabljal za zatiranje, za boj proti 
duševnim boleznim in je bil leta 1927 odli
kovan z Nobelovo nagrado.

Taka je v kratkem zgodovina slavne Du
najske univerze, čeprav bi lahko o času med 
1918 in 1934 še marsikaj omembe vrednega 
povedali.

Po letu 1934, neprimerno bolj pa med 
leti 1938 in 1945, je univerza, ki je bila 
do tedaj zavetišče prave svobode in duhov
nosti, umrla tako rekoč pri živem telesu, 
ali bolje: duhovno j-e preminila, medtem 
ko je -telesno — kot zavod — še nadalje 
utripala.

Zlata doba te visoke šole
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O pridelovanju timijana
Timijan je dišavnica, ki se uporablja kot 

dodatek k juham, pečenkam in omakam, 
poznan pa je tudi kot zdravilna rastlina 
za zdravljenje dihal.

Razliitkujemo dve soilti itiimijama: franco
ski ali poletni timijan in nemški ali zim
ski timijan. Francoski se vzgaja iz semena 
in je enoletna rastlina, nemški pa je traj
nica, ki pa ne sme biti več kot 2—3 leta 
na istem mestu, ker stare rastline izgube 
na dišavnosti. Francoski timijan raste hitre
je in bujneje, je mehak in bolj zelen, ven
dar celo v toplih krajih pozebe. Zimski ti
mijan je odporen proti mrazu, daje pa ne
koliko manjši pridelek.

Glede zemlje timijan ni zahtevna rastli
na. Dobro uspeva na soncu in na nekoliko 
manj pognojeni zemlji, ki ima dovolj kal
cija.

Na setvenici rabimo 3 gr na kv. m, 100 gr 
na 100 kv. m pri direktni setvi na prosto. 
Za vzgojo sadik za 100 kvadrat, metrov 
zadostuje 5—10 gr. V neugodnih legah 
namreč sejemo timijan v poltople grede, 
pod steklo ali v lonce. Sejemo redko in 
vzdržujemo primemo vlažnost. Pri setvi 
na presito timijan razredčimo'. Rastline iz 
toplih gred posadimo v maju in juniju na 
gredo na razdalji 30 cm. Pri nemškem ti
mijanu rastline preiredčimo. Timijan lahko 
razmnožujemo tudi z delitvijo ali s pod- 
taknjenoi.

Na 1 ar damo 200—300 kg gnoja, 1—15 
kg nitramonkala, 3—4 kg superfosfata in

6—8 kg kalijeve soli. Če ne gnojimo z gno
jem, tedaj povečamo količine gnojil za 
eno tretjino. Timijan mora imeti v zemlji 
vedno dovolj apna. Pri vseh trajnih dišav
nicah jie priporočljivo spomladi in po pr
vem rezanju gnojiti z dušikom. Pri tem ne 
smemo pregnojiti ali gnojiti prepozno, ker 
so rastline bolj občutljive za pozebo. Ob 
deževnem vremenu timijan lahko gnojimo 
z gnojnico.

Pri pospravljanju stebla timijana obreže
mo pod cvetom, jih povežemo v snopiče 
in posušimo na zračnem mestu. Dvoletna 
rastlina da maja prvo rez, to je 20—25 kg 
na 1 ar zelene mase. Drugič režemo konec 
julija ali avgusta in dobimo 80—90 kg ze
lene mase iz enega ara. Pod ugodnimi po
goji znaša letni pridelek tudi do 150 kg 
zelenega timijana iz 1 ara.

Rak sadnega drevja
Timijan sejemo v aprilu na sončne tople 

setvenice.

RAZLIČNA TRAJNOST KALIVOSTI 
SEMEN

Kalivost rastlin je pri različnih rastlinah 
zelo različna. Seme topola in vrbe propa
de že po nekaj tednih. Nekatere metulj- 
nice pa lahko vzkalijo iz semena, ki je sta
ro tudi 100 let. Seme žitaric pa zelo hitro 
izgubi sposobnost kalenja.

Neki zahodnonemški strokovnjak je ugo
tovil, da nizka toplota podaljšuje sposob
nost kalenja. Tako je na primer seme ko
noplje ohranilo sposobnost kalitve 11 let, 
ko so to seme hranili v prostoru pri 20 sto
pinjah pod ničlo. V normalnih pogojih pa 
konopljino seme izgubi sposobnost kalitve 
že po treh letih.

Na vejicah smo ugotovili, da jih je zelo 
močno napadel rak (Nectria gaMigena), ki 
prvenstveno napade jablane, bolj redko pa 
tudi hruške. Smo pa lani zvedeli tudi za 
hude okužbe na hruškah v naših krajih. V 
določenih pogojih, zlasti v težkih in vlaž
nih zemljah, dobro zagnojenih z dušikom 
ter v hladnih legah, je lahko zelo škodljiva 
bolezen. Na srečo dosedaj pri nas ni bila 
pogosta, kaže pa, da enako kot v drugih 
deželah postaja vse pomembnejša.

Povzročitelj bolezni je gliva, ki napada 
veje, vejice in debla. Na vejicah in deb
lih mladih dreves nastanejo na lubju pege 
temnejše barve; v njih tkivo odmira. Včasih 
lahko vidimo na pegah tudi vzporedne 
kroge. Ko se pega toliko razširi, da objame 
deblo ali vejo, se del nad njo posuši.

Na debelejših vejah in deblih opazimo

Koristno „podzemlje“
Prst je videti kot mrtva snov. Kljub temu 

■pa je v živiei polno življenja. Tu in tam 
vidimo, kako se giblje v njej kakšen črvi
ček, hrošč ali podobna drobna živalica. 
Toda glavni del, najvažnejše činitelje živ
ljenja v zemlji s prostim očesom ne mo
remo videti, ker so mnogo predrobni. To 
so drobne glivice in bakterije. Z ustrezni
mi postopki pa lahko pod drobnogledom 
(mikroskopom) dokažemo:, da jih je na mi
lijone in milijarde v majhnem prgišču prsti.

■Kjer ta živa bitja manjkajo, n. pr. v 
globljih plasteh, je zemlja mrtva. To lahko 
prav dobro opazujemo pri kopanju temeljev 
za stavbe, kjer na določenem mestu odla
gamo prst iz malo: večje globine. Prav tako 
bomo lahko opazovali prihodnje leto na 
številnih plazovih, ki so se utrgali letošnjo 
jesen, da bo preteklo precej časa, preden 
se bo zemeljsika rana zopet z rastlinami 
zacelila. Vsakemu kmetu je znano, da rast
line v mrtvi zemlji ne uspevajo.

Mikrobi, kot tem drobniim živim bitjem 
pravimo, morajo hranilne snovi tudi v kul
turni zemlji šele ražkrojiti — odpreti, jih 
spraviti v obliko, ki je rastlinam dostopna. 
Seveda so med glivicami in bakterijami tu
di take, ki povzročajo bolezni korenin. 
Toda te najdejo v ,.delujoči, živi“ zemlji na
sprotnike, ki ph uničijo. Ti nasprotniki so 
zelo številni zlasti v dobro gnojeni zemlji. 
Amebiški rastlinski zdravniki so sedaj po

skusili spraViiti v zemljo ..posebno krmo“, 
ki naj pospeši razmnoževanje teh korist
nih mikrobov. Toda to je še stvar prihod
nosti. Dobro preperel kompost in gnoj sta 
za njlih vsekakor dobri hranilni snovi.

Ti koristni zemeljski mikrobi pa so v 
zadnjih desetletjih dobili še važno dodatno 
nalogo: razkroj ostankov kemičnih sredstev 
za varstvo rastlin in herbicidov, ki so s 
škropljenjem in prašenjem dospeli v zemljo. 
Bakterije in glivice morajo te snovi prede
lati, da se ne nakopičijo v zemlji. V vseh 
državah s sodobnim kmetijstvom posvečajo 
temu vprašanju mnogo pozornosti. Upo
rabljati se smejo le taka sredstva, ki s po
močjo teh „malih“ pomočnikov zopet izgi
nejo iz zemlje. M

ZA KOKOŠEREJCE:

značilne rakaste tvorbe. Te nastanejo kot 
posledica borbe med drevesom in glivico. 
Drevo skuša vdor glive zajeziti in zaceliti, 
rano. Če se to posreči, dobimo odebeline, 
grbe ali hrge različnih oblik ali velikosti. 
Tedaj govorimo o zaprtem raku. Če se dre
vesu ne posreči. zaceliti rane, tedaj vidi
mo značilne razbrazdane rakaste rane, pra
vimo jim odprti rak. Z rakastimi ranami 
in hrgami je dovod hranilnih snovi močno 
oviran, kar povzroči, da se začno poganjki 
sušiti, drevo hirati in se končno posuši. Na 
odmrlih delih rastlin se preko Zime tvorijo 
drobne rdeče točkice — spolna plodišča 
glivice, v katerih so sipore, ki skupaj s po
letnimi sporami, ki se tvorijo na rumenka
stih blazinicah, pravtako na odmrlem delu 
rastline, širijo bolezen naprej po nasadu.

Glivica vdre v notranjost rastline skozi 
neznatne ranice, ki jih povzročajo n. pr. 
zimska pozeba, vihar, toča, zajec, škrlup, 
itd. Sorte so proti raku različno dpome. 
Zelo dovzetne zanj so: kanadka, šampanj
ska reneta, Ontario, zlata parmena, beli zim
ski kalvil, šarlamovski in še nekatere manj 
pomembne.

Zatirati bolezni neposredno s škroplje
njem, če je bolezen že v drevesu, ni mogo
če. Rakave rane je treba odžagati do zdra
vega lesa in sežgati, da ne širimo bolezni. 
Rane na debelejših vejah in deblu izrežemo 
z ostrim nožem in jih premažemo s cepil- 
no smolo. Za to opravilo je najprimernejši 
čas spomladi, ko se rane hitro celijo. Ker 
pa gliva prodira tudi skozi mesta, kjer so 
se držali listi in plodovi, zato v zadnjem 
času priporočajo škropljenje z nekoliko 
povečano koncentracijo kakšnega bakro
vega pripravka (bordoška brozga, cupra- 
blau, bakreno apno) jeseni, takoj ko od
pade listje.

Z njuhempšir sem najbolj zadovoljna

Ali repa škoduje 
brejim kravam

Ostalo mi je še precej repe, ki smo jo 
pokladali kravam, dokler nam ni nekdo 
odsvetoval, češ da repa škoduje brejim kra
vam in da plod postane vodeničen.

Repa ni škodljiva, če jo pokladamo bre
ji® in molznim kravam v zmerni količini 
poleg dobrega travniškega isena ali detelje, 
ki vsebujeta beljakovine, rudnine in vita
mine. Breje živali potrebujejo predvsem 
beljakovine za rast ploda, ki ise posebno v 
'zadnji tretjini brejosti hitro razvija.

Repa sama po sebi niima posebne hra
nilne vrednosti; piofaladamO' jo živalim kot 
dietično hrano, ker pospešuje prebavo in 
deluje na žival osvežujoče, dokler nimamo 
na razpolago zelene trave. Seveda je krmil
na pesa mnogo bolj izdatna.

Repo' pofcladajte brejim in mlečnim kra
vam postopno do 12 kg dnevno; pri večjih 
količinah dobi mleko grenak okus. Repo 
lahko uporabljate tudi pri vzreji prašičkov 
skupaj is korenjem krompirjem, mlekom in 
otrobi. Zaradi repe še nobena žival ni po
stala vodenična.

Pred leti sem obiskovala dvodnevni tečaj 
za rejo piščancev. Namen tečaja je bil raz
širitev pasme, zato smo dobili 50 enodnev
nih piščancev. Imeli so 5 pasem. Rjavo in 
jerebičasto Štajerko, leghorn, rode island 
in njuhempšir. Meni so dali njuhempšir 
pasme.

Ko so mi dorasle jarčke, so dobile vsaka 
svojo številko. Imela sem tablo na katero 
sem sproti zapisovala nesnost. Nekatere so 
znesle celo 240 jajc na leto'. Ostale pa vse 
od 180 naprej.

Z nesnostjo sem letos kar zadovoljna. 
Ima® 28 kur in dobim dnevno od 20—23 
jajc, in to tedaj, ko je pritiskal mraz.

Kurnik sem pozimi razsvetljevala zvečer 
do 20. ure in zjutraj od 5. ure naprej po

potrebi. Ko je biilO' mrzlo, sem prižigala 
žarnico, ker se z žarnico ogreva prostor. 
Če je zunaj mrzlo, so kokoši zaprte do 10. 
ure. Nastiljam s senenim drobom, da pri
dno brskajo. Pozimi jih hranim zjutraj s 
toplo hrano: približno 1 kg sveže kuhane
ga krompirja zmešam z otrobi, korenjevim 
Šrotom, ječmenovim Šrotom in približno pol 
kg briketov dodam, povrh pa še zelenja. 
Pozimi jim dajem topilo vodo za pitje. Zve
čer pa dobijo spet toplo ali pa nakaljeno 
pšenico. Navadno jim potrosim še zidnega 
ometa, ker je zunaj zemlja pokrita s sne
gom in ne najdejo nič za prebavo.

Ko se tako nasitijo raznovrstnega, me 
zvečer obložijo s precejšnjim številom jajc. 
Nesejo mi vse v zaiklopnih gnezdih.

500 žag manj v Avstriji
V zadnjih petih letih je v Avstriji število 

žag nazadovalo od 5020 za 10 odst. na 4502, 
isamo v zadnjem letu je nehalo obratovati 
okoli 100 žag; tako se nadaljuje. krčenje 
žag. Kot je razvidno iz sedaj objavljenega 
letnega poročilla. Zveze avstrijskih žagarjev 
za leto 1964, se je sicer proizvodnja lani 
proti letu 1963 povečala za 9 odst., čeprav 
jie količina izvoza padla. Zaloge rezanega 
lleisa so ob koncu leta dosegle 880.000 kub. 
metrov, to je 26 odst. več kot leto dni prej. 
To so največje zaloge, kar so jih zaznamo- 
vaili po koncu zadnje vojne.

V letu 1964 so zrezali skupno 7 milijo
nov kub. metrov hlodovine, to je ža 9,2 
odst. več kot leta 1963. Iz tega so nažagali 
4,7 milijona kub. metrov rezanega lesa, to

je za 8,7 odisit. več kot leta 1963. To razli
ko v odstotkih pojasnjuje letno poročilo z 
miaravniiimi razlikami v lesu. Od celotne pro- 
lizvodnje rezanega lesa je odpadlo 4,5 mili
jona kub. metrov na trdi les. Odstotki iz
koriščanja so ostali s 67,3 odst. na višini 
leta 1963.

Zaloge pa kažejo popolnoma drugačno 
sliko. Zaloge hlodovine so bile v primeri z 
letom 1963 znatno nižje, medtem ko so se 
zaloge rezanega lesa povečale za eno četr
tino. Glavni vzrok za ta razvoj vidi strokov
na zveza v tem, da žage zaradi upada iz
voza niso hotele kupovati preveč hlodo
vine lin da iso se zaradi mrtvila na italijan- 
skem trgu zaloge rezanega lesa znatno po
večale.

Avstrijke rade pijejo
Vrednost alkoholnih pijač, ki so jih spili 

Avstrijci v lanskem letu znaša okoli 13 mi
lijard šilingov. Gre za velikansko vsoto, 
ako pomislimo, da ima Avstrija slabih 7 
milijonov prebivalcev in da je vsota de
narja, ki jo vsako leto nakažejo v tej de
želi za državno brambo kar štirikrat nižja. 
Alkoholizem se v Avstriji vedno bolj širi, 
še zlasti so zdravniki, sociologi, pa tudi dr
žavniki zaskrbljeni zaradi vse večjega alko
holizma pri ženskah.

Ravnatelj psihiatrične klinike Hoff na 
Dunaju dr. Berber ve povedati, da število 
kronično alkoholiziranih žensk, ki jih zdra
vijo v kliniki močno narašča. Leta 1947 
jih je bilo 27, leto kasneje 72, leta 1945 — 
95, leta 1960 — 136, leta 1962 že 243, leta 
1963 pa celo 314 in približno ravno toliko 
tudi lani. Značilno je, da so te ženske po 
večini stare 40 do 50 let in da pripadajo 
tako imenovana ..boljši družbi", dočiim je bil 
alkoholizem razvit v predvojnih letih skoro 
izključno med ženskami najnižjih slojev. 
Zanimivo je tudi, da se vzpenja ženski al
koholizem vzporedno z ..emancipacijo žen
ske". Danes je v vsej Avstriji okrog 100.000 
kromiiično alkoholiziranih žensk.

Glavni krivec alkoholizma med Avstrij
kami ni vino, marveč likerji, in sicer v prvi 
vrsti iSlivoVka, ki ji sledijo žganje, whisky 
in gin. Medtem ko se je poraba vina v Av
striji v poslednjih 14 letih podvojila, se je v 
istem razdobju poraba likerjev potrojila.

Silaža v plastičnih vrečah
Rutgers University v New Jerseyu je ob

javila sporočilo o dolgoletnih poizkusih teh
nike siliranja. Cilj teh poizkusov je bilo si
liranje v plastičnih vrečah.

V kovlinasti obod s prostornino za 1 do 
2 toni teže so dali plastično vrečo. Ta obod 
so postavili na primemo vozilo za traktor
jem in travniškim kombajnom. Ko je bila 
vreča polna zrezane isillaže, so jo vrgli iz 
oboda in postavili vanj novo vrečo. Polno 
vrečo pa so neprodušno zaprli. Prednost 
tega siliranja je v lahkem prevozu in skla
diščenju isillaže. Ta sistem omogoča, da si- 
lažo krmimo tudi na pašnikih dodatno k 
paši in da s tem preprosto izenačimo raz
merje med beljakovinami in škrobnimi eno
tami, kar živalim najbolj ustreza.

O stroških tega postopka še ni podatkov.

Za UsUovhi ddad sa dacot/aU:
Po 30.— S: Hafner Ana, Korpiče; Wutte 

Barbara, Sinča ves; Jarc Jože, Cleveland 
—3 S;

Po 20.— S: Trechtar Barbara, Dob; Ogris 
Franc, Vršta ves/Zihpolje; Keuschnig Franc, 
Breznica; č. g. Mihor Maks, Št. Štefan/Zilja; 
Ivančič Franc, Podravlje; Schaumig Uršula, 
Potok/BiIčovs; Zanki Marija, Preseško je
zero; Krautzer Ana, Neuzing/Vorarlberg; 
Wastl Ana, Lovanke; Krainz Amalija, Hor- 
ce/Škocijan; Amruš Franc, Šteben v Pod
juni; Writz Neža, Šteben v Podjuni; Gre
gorič Alojz, Mala ves/Globasnica; Zanki 
Rozina, Mala ves; Krainz Matija, Libuče; 
Cik Alojz, Libuče; Jelen Franc, Libuče; 
Buchwald Hanzej, Nonča ves; Zechner 
Hanzej, Žvabek; č. g. Wutte Simon, Zvabek; 
Domej Ignac, Rinkole; Jež Katarina, Metlo- 
va; Špiler Vitus, Šmarjeta/Ruda; Cikulnik 
Sebastijan, Šmartin/Vovbre; Slugoutz Jo
žefa, Podgora/Ruda; Urank Franc, Encelna 
ves; Titz Ana, Podkanja ves.

Kordeš Blaž, Podjuna, 15.— S; Dumpel- 
mik Hanzej, Šteben v Podjuni, 12.50 S; ne
imenovana, Libuče, 11.—; Kordeš Štefan, 
Mala ves, 11.— S.

Po 10.— S: Mišic Justina, Pribla veS; 
Prosen Katarina, Goselna ves; Jan Helena, 
Št. Lipš; Rosina Matija, Metlova; Pumper- 
nik Marija, Metlova; Portsch Iganc, Lovan
ke; Martinšič Angelina, Podgrad; Smrtnik 
Marija, Boja ves; Wolautschnig Ana, Boja 
ves; neimenovana, Mala ves; Hutter Peter; 
Večna ves; Hutter Marica, Globasnica; Hu- 
dobnik Štefan, Nonča ves; Glantschnig Ju
lijana, Nonča ves; Cvelf Leopold, Nonča 
ves; Krall Marija, Žvabek; Sabotnik Franc, 
Dobajna; Gregorič Johan, Podjuna; Wutte 
Peter, Čepiče, 8.— S.

Po 5.— S: Kučej Florijan, Kazaze; Leit- 
zoni Ana, Lovanke; Markitz Karel, Mala 
ves/Globasnica; Dlopst Marija, Podgora/ 
Globasnica; Jenschatz Jožefa, Globasnica; 
Buchwald Franc, Nonča ves; Lodrandt An
gela, Večna ves, 2,— S.

Vsem darovalcem Bog plačaj!
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Moje moči . . .
Postati'močatn, nepremagljiv ter odporen 

proti oviram, ki zavirajo mladeniški polet 
do mladostaMi ciljev, to je najgloblja želja 
mladega človeka današnje dobe. Telesne 
kulture niso od starih grških časov gojili 
v toliki meri kot danes. Saj imamo že vi
soke šole za telesno vzgojo in med prire
ditvami so najbolj obiskane prav športne 
prireditve. Starejši ljudje kar tožijo nad 
mladino češ, saj mi za nobeno resno delo 
več in ji gre samo še ta šport po glavi.

Koliko žrtev, naporov in odpovedi mora 
doprinesti športnik, če hoče doseči uspehe. 
Sam idealizem ga mora dvigati in neugna
na vztrajnost mu more obetati uspehe. 
Zato sli mora postaviti cilj in se vztrajno 
usposabljati v spretnosti, ki mora biti ve
dno usmerjena v čimprejšnjo dosego postav
ljenega cilja. Vsako omahovanje mu je naj
večji sovražnik, ki mu more v najkrajšem 
času uničiti vse dotedanje napore in uspe
he. Saj tudi pri športu velja znano pravilo: 
ako kdo ne napreduje, gotovo nazaduje.

Mlad sem in bi rad mnogo dosegel s svo
jimi močmi. Zato bi skoraj mogel reči s 
svetim Pavlom, da devljem svoje telo v 
sužnost in se marsičemu odpovem. Poseb
no še, ker mi ne igre samo za to, da bi s 
svojimi telesnimi silami dosegel kake re
korde, marveč predvsem za to, da bi svo
je telesne potrebe čisto ukrotil in jih pod
vrgel mojemu duhu. Le tako vem, da bom 
potem zmožen vztrajno dosegati cilje, ka
tere sem isd sam postavil in katere mi na
laga moje krščansko prepričanje. Zares, 
veliko je polje mojega delokroga in visoko 
je poslanstvo moje mladosti med mladimi 
tovariši; zato bi rad svoje moči usposobil, 
da bi zmogel v dovršeni meri poslanstvo 
apostolate krščanstva.

Toda kako je v resnici? Težko mi ge, a 
priznata moram, da še zdaleč ne zmorem 
toliko, kakor bi rad. Res sem včasih sil
no navdušen, pa to trpi le malo časa. Ogenj 
v meni ugasne in zopet sem povprečen člo
vek. Kaj rad pozabim, da sem klican na 
apostolsko delo zopetnega pokristjanjenja 
delavnic, podjetij, vasi in družin. Če bi ho
tel res v tem kaj storiti, hi moral biti fant 
na mestu. Žal pa sem tak kot drugi, eden 
iz množice. Morda mi manjka le vztrajno
sti, kajti včasih le za las manjka, da bi se 
izneveril, podlegel skušnjavi, zapustil svo
ja načela ali pa se vdal človeškim ozirom, 
ki me silijo in mičejo, da bi se jim uklonil.

In vendar moram nekaj premoči, biti 
moram odločen, pogumen; osebnost moram 
biti! Telesnega poguma mi sicer ne manjka, 
truda se ne bojim, pri delu vztrajam, v te
žavah ne popuščam. Nravno-duhovno pa 
sem šibak. Mišice so krepke, toda volja je 
slaba. Toda moram se naučiti hoteti, če 
hočem kaj premoči. Postaviti si moram ja
sen cilj mojega hotenja dn nikdar od njega 
popustiti! Neki mlad študent je imel na 
svoji pisalni mizi zapisano: Hoteti hočem! 
In res, čeprav revnih staršev je dosegel 
naijlvišje državne službe!

Mladina gradi
To je izraz mladosti, življenja. Časi, ko 

je mladina „čakala“ na dediščino in se ta
ko delila na premožne in revne, so proč. 
S svojimi močmi duha in telesa si ustva
riti življenjsko mesto ter dokazati svoj do
prinos k sožitju v blagostanju in v medse
bojnem razumevanju, to je ideja, ki vedno 
bolj prevzema mladi rod.

Mladina zaupa v svojo zmogljivost in do
bro voljo. Zgrešena je sodba, izrečena nad 
mladino, če ob jazzu čisto drugače raja kot 
je to bilo nekoč — tudi takrat so plesali 
— ali se izkriči ob napetih trenutkih v no
gometni igri češ, kaj bo s to mladino, ki 
nima smisla za kaj resnega. Treba je mla
dim dati le priliko, da se uveljavi; treba ji 
je prepustiti tudi odgovornost! .

Da je temu tako, dokazuje mladina iz 
Holandske in drugih dežel — tudi Avstri
je, ki se je odzvala povabilu mednarodne 
organizacije „Reda zidarjev", da prosto
voljno pomaga pri reševanju stanovanjske
ga problema, ki še vedno obremenjuje ev

ropske dežele. To krizo najbolj občuti mla
dina, ki je zrela za družinsko življenje.

Samo na Holandskem se je nad 50 tisoč 
mladih fantov in deklet prostovoljno javilo, 
da žrtvuje svoje počitnice ali svoj delovni 
dopust in se pridruži delovnim skupinam, 
ki bodo šle v inozemstvo, kjer bodo poma
gali pri izgradnji stanovanjskih hiš in do
brodelnih zavodov. Poročilo „Reda zidar
jev" javlja, da bo prišlo letos v Avstrijo 
40 zidarskih pomočnikov iz Holandske, ki 
bodo pomagali graditi Dom za pohabljene 
otroke v dunajskem Kaas-grabnu.

Doslej je bila Avstrija deležna 15 odst. 
vseh prostovoljcev „Reda zidarjev", ki so 
prostovoljno darovali svoje delo in čas od
diha. Iz Avstrije pa je sodelovalo pri tej 
mednarodni akciji le 3 odst. Vendar pa so 
izgledi za letos mnogo boljši. Avstrijska 
sekcija „Reda zidarjev" se je obvezala, da 
pošlje dvanajst skupin v Francijo, Belgijo, 
Nemčijo in Italijo. Da bo to obljubo mogo
če izpolniti, primanjkuje še 38 fantov in 
deklet ter zidarski duhovnik.

c?£ studa
V ZDA SI JE FILM OPOMOGEL

Pred nekaj leti je doživljala filmska indu
strija v ZDA (precejšnjo krizo in evropski 
film ji je pastel resen konkurent. Holly- 
wood je skoraj zgubil svoj blesk: postati 
hollywoodsiki igralec ni bila nobena poseb
nost. Toda Amerikanoi znajo čuvati svoje 
pozicije tudi v filmu. Temeljito so preusme
rili svoj fdlmiski program in uspeh ni izostal. 
To dokazuje dobiček, M je v zadnjem letu 
močnot naraste!,, kar je zanesljiv barometer 
položaja. Največji ameribamsiki filmski pod
jetji: Fox in Paramount ste priznali, da ste 
letos (v istem razdobju kot lansko leto) 
ugotovili podvojen gmotni usipeh. Zlasti 
Fox je v primeri z lanskimi 900 tisoči do
larjev čistega dobička v prvem četrtletju 
dosegel že skoro tri milijone dolarjev.

„BONDIZEM“ JE NEVAREN
Tudi mi smo že poročali o filmih Jamesa 

Bonda, ki postajajo nekak filmski šiager v 
zadnjih letih, Na pol uradni vatikanski list 
„Osservatore romano" je podal svoje mne
nje o tem najnovejšem pojavu v filmskem 
svetu. List pravi, da pomenijo filmi Bonda 
„nevamo. mešanico nasilnosti, prostaštva, 
sadizma in ispolnosti". Igralec Sean Conne-

ry, ki je igral vlogo Jamesa Bonda, je izjavil, 
da te vloge ne sprejme več. Celo Fleming 
sam, ki je ustvaril tip James-Bonda, je uvi
del, da postelja pokret „Bondizma“ vse dru
go, kot je sam predvideval. Ob tem pojavu 
je namreč nastala cela vrste novih proble
mov: bondizem, boutologija, bondomanija 
in foondokriticizem.

NESMRTNI TARZAN
Med mladinskimi filmi je zelo znan „Tar- 

zan in...“ Saj jih je cela vrsta, ki opisu
jejo doživljaje tega junaka pragozda v boju 
z naravo in divjimi živalmi. Silna domišlji
ja, napetost prizorov, moralna neoporečnost 
in naravna slikovitost filmskega dogajanja 
je zares privlačna ter tudi starejšim nudi 
prijeten užitek.

Že 47 let vrtijo filme o Tarzanu, katerega 
je igralo že 13 filmskih igralcev. Tarzan 
XIV., 'kot imenujejo najnovejšega igralca 
Tarzana, nekdanjega nogometaša Mike Hen- 
ryja, napovedujejo, da bo vreden naslednik 
svojih bogatih prednikov. Dosedaj je nam
reč še vsak „Tarzan“ zelo obogatel. Ti filihi 
iso namreč zelo dobro obiskani. Nobeden še 
ni doživel deficita. Računajo, da so ti filmi 
producentom prinesli nad 750 milijonov do-
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Kaj je boljše?
Boljša je pamet nego žamet.
Boljša prva zamera od druge.
Boljša bobova slama nego prazne jasli.
Boljši črn kos kruha nego prazna torba.
Boljši je vinar pravičen nego zlat krivi

čen.
Boljša kratka siprava nego dolga pravda.
Boljši je dober sosed nego deset stricev.
Boljša je žlica soka v miru 

nego polna miza jedli v prepiru.

Dober računar
V prvem razredu računajo.
Mihcu srček burno utriplje.
Vsak čas bo prišla vrsta nanj.
Aid bo tudi on znal? — Mihec bi se nad

vse rad izkazal, da zna.
Tedaj ga pokliče učiteljica: „Mihec, do

bro poslušaj, tvoj stric pride na obi.-k in ti 
prinese lepega zajčka; drugi dan pa pride 
teta in ti prinese tri zajčke, koliko zajčkov 
imaš naposled?"

Mihec je ves srečen; saj je ta naloga ta
ko lahka. Veselo zakliče: „Imel bom pet 
zajčkov!"

„Mihec, nisi pazil, še enkrat poslušaj, 
stric ti da enega zajčka, teta pa tri, koliko 
zajčkov boš imel potem?

„Pet,“ trdi Mihec.
„Ne bo držalo," se jezi učiteljica. „AH 

je ena in tri pet?"
„0 ne,“ de Mihec, „ampak jaz imam že 

enega zajca in, če mi stric in teta prineseta 
še štiri, jih bom imel pet!" M. B.

larjev. V Kairu obstoji kino, ki že trideset 
let kaže samo Tarzanove filme.

Po vsem svetu je znan Tarzan in pred
stavljajo ga ne le v afriških džunglah, kot 
je to prvotno bilo, temveč ga „predstavlja- 
jo“ tudi v Aziji in Ameriki. Tarzan XIV. na
stopa v pragozdovih Mehike.

ALI VESTE . . .
da je Amerikanec Robert Seger imel naj

daljši spanec, ko je leta 1943 ob neki nezgo
di zaspal in se ni prebudil do svoje smrti 
leta 1952.

da je napisal najdaljše zaljubljeno pismo 
neki slikar Marcel Leclure, ki je svoji Mag
daleni leta 1875 v svojem pismu 1,875.000- 
krat zapisal: „Jaz Te ljubim".

da je največja lokomotiva „Big Boy“, ki 
vozi po gorovju države Wyoming v ZDA.

RKIMINALNI ROMAN 

Prevedel:
AVGUST PETRIŠIČ
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Humufa
Weymouth je vstop.il; bil je velik in rde

čeličen in je v mnogih ozirih bil podoben 
bratu, a v drugih mu spet ni bil. Zdaj je 
bil v svoji črni obleki kaj mrka prikazen; 
in v njegovih modrih očeh sem čital udu- 
šen strah.

„Mr. Smith," je začel, ,,nekaj pošastnega 
se dogaja pri nas."

iSmiith je porinil velik naslanjač naprej.
„Sedite, Mr. Weymouth,“ je rekel. »Ve

ste, da nisem čisto presenečen. Sicer vas 
pa poslušam. Kaj se je zgodilo?"

Weymouth je vzel iz škatlice cigareto, 
ki sem mu jo ponudil, in si nalil kozarec 
whMcyja. Roka mu ni bila čisto mirna.

»Tisto trkanje," je razlagal, »se je zadnjo 
noč, potem ko ste vi bili tem, spet oglasilo 
in moja žena je čutila, da ne bi mogla sama 
prebiti tam še ene noči..

»Ali je pogledala skozi okno?" sem vpra
šal.

»Ne, gospod doktor, bala se je. Toda jaz 
sem prebil zadnjo noč spodaj v sobi — in 
pogledal sem ven!"

Popil je požirek whisikyja. Nayland 
Smith, ki je za ugaslo pipo v roki sedel 
na robu mize, ga je pozorno gledal.

»Priznati moram, da nisem takoj pogle
dal ven," je spet povzel Weymouth. »Bilo

je nekaj tako groznega v tistem trkanju — 
tikanljuj — v smrtni tišini noči. Mislil sem"
— glas se mu je tresel — »na ubogega 
Jacka, kd leži nekje v blatu reke — in, oh, 
moj Bog, prevzelo me je, ko da je bil Jack 
tisti, ki je trkal — in nisem sii drznil mi
sliti, 'kakšen je!"

Naslonil se je naprej z brado v roki. Ne
kaj trenutkov smo vsi molčali.

»Vem, da sem se bal," je hripavo nada
ljevali. »Toda ko je moja žena prišla do 
stopnišča dn mi zašepetala: ,Spet je tu! Kaj 
za božjo voljo neki je?’ — sem poskočil, 
da Wi odpahnil vrata. Trkanje je prene
halo. Vse je bilo čisto tiho. Slišal sem Mary
— njegovo vdovo — ki je zgoraj ihtela, nič 
drugega. Polagoma sem odprl vrata "

Spet se je ustavil, se odkašljal in potem 
nadaljeval:

»Bila je jasna noč lin nikjer ni bilo žive 
duše. Toda nekje spodaj ob drevoredu sem 
začul neko strašno stokanje! Postajalo je 
čedalje slabotnejše. Potem pa — lahko bi 
bil prisegel, sem slišal nekoga, ki se je sme
jal! Živci so se mi do skrajnosti napeli in 
spet sem zaprl vrata."

Pripovedovanje tega čudnega doživljaja 
je v nijem iznova zbudilo nekoliko narav
nega strahu, ki ga je prestal. Z nemirno,

tresočo se roko je dvignil kozarec k ustom 
in ga izpraznil.

iSmith si je ponovno prižgal pipo. Spet je 
jel korakati po sobi. Oči so mu kar gorele.

»Ali bi bilo možno spraviti Mr.s. Wey- 
mouthovo ven iz hiše še pred nočjo? Na 
primer k vam?" je vprašal nenadoma.

Weymouth ga je začudeno pogledal.
»Videti je, da je zelo slaba," je odgovo

ril. 'Ozrl se je vame. »Morda bi doktor Pe- 
trie izrazil svoje mišljenje."

»Pridem in si jo ogledam," sem rekel. 
»Toda, kaj misliš ti, Smith?"

»Jaz hočem slišati tisto trkanje!" je re
kel odločno. »Vendar ne bi hotel, da bi me 
kakor koli ovirala prisotnost bolnice, če 
bi se mi zdelo primerno, kaj ukreniti."

»V vsakem primeru nam bo njeno stenje 
dopustilo, da ji dam uspavalno sredstvo," 
sem predlagal. »To bi nam pomagalo iz za
gate."

»Dobro!" je zaklical Smith. Bil je močno 
razburjen. »Zanesem se nate, Petrie, da kaj 
ukreneš. Mr. Weymouth“ — obrnil se je k 
najinemu gostu — »drevi pridem k vam, 
najpozneje opolnoči."

Weymouthu je bilo videti, da si je zelo 
oddahnil. Rekel sem mu, naj počaka, do
kler ne pripravim pijače za bolnico. Ko je 
odšel, sem dejal:

»Kaj po tvojem mnenju, Smith, pomeni 
tisto trkanje?"

Potrkal je s pipo ob mrežo ognjišča dn 
jo začel iznova polniti.

»Ne smem ti povedati,1 na kaj upam, 
Petrie," je odvrnil — »niti ne, česa se bo
jim."

Tisti, ki je trkal
Mrak je naju zagrinjal, ko sva stopala 

proti Maple Cottageu. Smith je očitno ka
zal veliko zanimanje za pokrajino. Visok, 
starinski zid je mejil cesto, po kateri sva 
precej časa hodila. Nazadnje je prišel zid v 
razpadajočo ograjo. Ko sva prispela do ne
ke odprtine v ograji, je prijatelj pogledal 
skoznjo.

»Tu je zelo obsežno zemljišče," je po
jasnjeval, »na eni strani je poraslo z drev
jem, medtem ko je niže doli videti neki 
ribnik." Cesta je bila tiha in razločno sva 
zaslišala korake — brez dvoma — bližajo
čega se stražnika. Smith je še vedno kukal 
skozi okno v ograji, dokler ni prišel do 
naju redar. Potem je vprašal:

»Ali se to zemljišče razprostira do vasi?" 
Stražnik se je takoj ustavil dn je bil videti 
pripravljen za pomenek; s palci za svojim 
opasačem je stal pred nama.

»Da, sir. Pravijo, da bodo tu skoz spe
ljali tri nove ceste med tem mestom in 
onim gričem."

»Tu mora biti kaj primemo lovišče za 
postopače?"

»Videl sem sumljive nepridiprave, Toda 
po mraku lahko spravite noter vso armado, 
pa ne bodo nikogar našli."

»Ali so v hišah tam zadaj kaj pogosti 
vlomi?"

»Oh ne. V teh krajih se najrajši zabavajo 
s tem, da izmikajo hlebce kruha in stekle
nice z mlekom, ko jih donašalci prinesejo. 
Prav v zadnjem času je 'bilo dosti takih 
primerov. Moj tovariš, M me zamenja, je 
dobil posebna povelja, da z vso pozornost-
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Naš
V naši mladosti - danes bi rekli, da smo ta

krat živeli v revščini — nam ni bilo sile, saj 
nam ni manjkalo trdega kruha. Za denar nam 
niso kupovali igrač, kljub temu pa v naši 
mladosti ni manjkalo lepih trenutkov, rekli 
bi sončnih žarkov. Eden od teh so bili naš 
ujec. Bili so očetov brat. Oba sta se od časa 
do časa obiskovala in čeravno sta stanovala 
kake pol ure narazen, so nas oče pobasali na 
kramec, štuporamo.

Tako smo dobili prve stike z ujcem in 
njih ženo. To pa nismo imenovali teta, mar
več »mati«. Taka je bila namreč takrat na
vada. V tistih časih, ko sem bil še otrok, še 
stric in teta nista bila tako poceni naslova 
kot danes. Če smo prišli v nedeljo popoldan 
z očetom k ujcu v vas, je bilo to za nas zme
rom močno doživetje. Imeli so tam skorajda 
celo leto jabolka, Pri nas doma pa so oče za
dajali šele prva drevesa.

Ujec so prinesli mošta, potem so odprli 
miznico in vzeli iz nje lep pečen kruh. Z 
vidnim veseljem in notranjim zadovoljstvom 
so pravili, da je kruh iz »jarce«, jara rž 
(pomladanska rž) in bili Bogu hvaležni, 
da je tako dobro obrodila. Ni bilo obiska, ne 
da bi pregledovala sadovnjak. Vsa potrta 
pa sta stala ob drevesu, če ga je polomil 
sneg.

Vsega tega, seveda mi otroci nsimo mogli 
razumeti; in šele čez dolga leta, ko smo bili 
že mladeniči, smo jima »odpustili tiste dolgo
časne« pogovore o sadovnjaku in podobno. 
Bolj pa nas je zanimala materina (tetina) 
skrinja, pa tudi jedilni omari. V prvi so bile 
lepe podobice in še marsikaj zanimivega. 
Tisto podobico pa od »gnadlovega« (milost
nega) oltarja iz Marijinega Celja so sicer po
kazali, iz rok pa je niso dali.

Ko smo bili že odrasli so nam zaupali še 
dve skrivnosti iz njih skrinje. S svetim spo
štovanjem so vzeli iz nje Židane rute in jih 
razkazovali, take s franžami, pa tudi brez 
njih. Ko so si odeli eno izmed najlepših okoli 
ramen, so pripovedovali o doživljajih mla
dostnih dni, mi pa jih seveda nikakor nismo 
mogli razumeti. Kdaj pa je še mladina prav 
razumela starejši rod?

Drugo, kar so čuvali kot punčico v očesu, 
je bil šop s svinčnikom popisanih že orume
nelih listov, na katerih je bilo natančno in na 
različne načine napisano, kako se mora za
govarjati kačji pik, urak (urok) protin 
(revmo) in še celo vrsto očesnih in drugih 
nadlog. V tej zadevi si nismo bili preveč edi
ni: »Seveda, kdor nič ne veruje, temu ne po
maga nič« so rekli »mati« in spoštljivo shra
nili tiste dragocene liste. Zanimivo pri tem

ujec
pa je bilo, četudi niso znali brati niti ene 
besedice, da so prav točno razločevali za 
katero bolezen je bil ta ali oni list.

Še pred neko stvarjo smo imeli veliko 
spoštovanje. Bila je to ona s suhimi hruš
kami, orehi in jabolki polna slamnica. V ko
likor je že prej nismo izpraznili, so jo mati 
prinesli — ko smo odhajali — za nami na 
dvorišče in vtaknili njeno vsebino v naše 
žepe. Prihodnjič pa je bila zopet polna. Ne
koč pa sva šla z bratom »otepat« (tepežkat), 
in ker nič nisva imela s seboj so nama dali 
kar vrečo zraven. To je bil doživljaj, ko sva 
jo zvečer praznila.

Zopet drugič sva morala iti z bratom v 
zelo težavni zadevi k temu našemu 
ujcu. Prosila sva jih, če bi šli nama za bir
manskega botra. Doma pa so naju' že starši 
naučili, da jih morava lepo prositi. Že samo 
to ni lahka reč. Čim bliže sva bila ujčevemu 
domu, tem počasneje sva hodila. Dolgo sva 
iskala ugodne prilike in hodila kot mačka 
okrog vrele kaše, preden sva izustila ujcu 
najino željo. Ker pa sem bil starejši, sem 
moral jaz začeti. Oni pa so nas malo skušali, 
češ da so že bolj stari in pa »ruše« (brado 
in brke) da imajo. Ne vem, kakšen dober duh 
nama je vdahnil misel in sva rekla, da jih 
bova kljub temu rada imela. To jim je bilo 
tako všeč, da so sedli k nama in naju vzeli 
med kolena, pa tudi nič niso vedeli kaj re
či. Jaz sem se ojunačil in dejal: »Ujec, vi 
imate nekako mokro v očeh!« Tedaj so se za
vedli in si obrisali s plavo pikasto ruto solze.

Led je bil prebit in pogovor se je sukal, 
o birmi in podobno. Takrat so bili še bir
manski darovi precej skromni. V ospredju še 
ni bila ura ali celo moped, kot je to v da
našnjih časih običaj. Vendar so prinesli 
»gotej« (boter) na dan birme veliko stekle-

Zlata jutra in zarij šumeči slapovi, 
rosa, razlita vsak dan v krasoti novi, 
ptica, v zelenih labirintih doma, 
ptica siknita v jasni lazur neba ...

Jezer blesk, odblesk nebeškega morja, 
tiho v brezbrežje valujoča obzorja — 
kamor v vesoljstvo si vrgel svetlo oko, 
biserni krogi, vse dalje in dalje se popno,

nico doma pripravljene medice, v dar pa še 
eno ovco, pozneje pa bi dobila zraven še 
panj čebel, če bi obljubila, da bova zgra
dila čebelnjak.

Bolj ko smo doraščali, bolj smo odkrivali 
nove vrline in čednosti našega ujca. Znali so 
samo za silo brati, pa so imeli, kljub temu 
kot malokje, krasno, častitljivo knjižnico. 
Bili so zelo ponosni nanjo. Hudo so zameri
li, če si je kdo njigo izposodil, pa je ni vrnil. 
Rajši bi utrpeli polovnjak (sod) mošta.

Naš ujec niso bili politično nastrojeni, 
zraven tega pa še skorajda nepismeni. A, če 
se je bilo treba, na primer ob volitvah odlo
čiti za kako stranko, tedaj so se taki veter- 
njaki, ki so danes to jutri drugo, zastonj 
zaletavali ob nje. Če bi jim sedanji politični 
apostoli hoteli dopovedati, da jim dajo ren
to, bi odprli svojo težko roko in rekli: »Ren
ta zraste na temle (na žuljih)!« In še dodali: 
»Jaz pa ostanem to kar sem!«

In še eno odlično lastnost smo sčasoma za
sledili na tej pristni kmečki grči. Ono lepo 
slovensko gostoljubje, ki dandanes na žalost 
tako gine. Imeli so zares preprosto stanovanje 
z zidom (odprtim ognjiščem), a vsak, ki ga 
je pot zanesla tod mimo, je rad zavil noter. 
Tam je dobil vrč mošta in prijazno besedo. 
Takole so ga sprejeli: »Bog te sprimi.« Kako 
je bilo to lepo. In priznati moram danes, da 
smo ga še vse premalo cenili in spoštovali. 
Ko se je gost malo pokrepčal, so ga pospre
mili še do lese in dodali: »Pa oglasi se še!«

O našem ujcu bi lahko rekel, da so bili v 
pravem pomenu besede kulturen, izobražen 
človek, četudi niso imeli šol. In v tistih časih 
je bilo tako, da so oče prenesli vse svoje 
nauke, svojo srčno kulturo na sina in mati na 
hčerko in to tudi v sebi obdržali; in tako je 
šlo iz roda v rod.

Ko bi nam dandanes dalo javno mnenje, 
televizija, radio in kino to, kar so nam po
lagali v srce in dušo naši nepismeni očetje, 
matere in ljudje vobče, bi nam gotovo dali 
in nudili več, kakor pa vse civilizacijske 
dobrine.

se srečujejo s krogi duš izbranih, 
k tebi poslani so od obal neznanih, 
s tvojimi krogi se bratsko poljubljajo, 
v tvoje kroge se tajno izgubljajo ...

Vse je v tebi, v tvojo dušo se lije 
večnost brez konca; njene harmonije — 
stoj in nagni pobožno nadnje uho — 
žarovite ti skozi prsi derd.

MIA JERTZ:

Če moški darujejo
Lena je bila tako lepa, da bi v antični 

dobi brez dvoma sprožila drugo trojansko 
svetovno vojno.

Na srečo pa je ona živela v 20. stoletju 
in je zategadelj raznetila le strasti nekega 
gospoda, po imenu Herbert. Tako je ta go
spod Herbert podaril Leni za njen rojstni 
dan papigo. Daroval ji je tristoletno papigo, 
ki je s tristoletno nesramnostjo namenoma 
gledala cinično v Lenino obličje.

„Ne morem trpeti te papige,“ je tarnala 
Lena, deset dni po svojem rojstnem dne
vu svoji prijateljici Gizeli.

,,Prvič me gleda, kot bi hotela reči:
„Lena je doof“. Drugič kraka le por

tugalski, -tako da je nič, prav nič ne razu
mem. Tretjič so papige v sobi opremljene 
is pohištvom sploh nekaj nemogočega. In 
četrtič so mi papige, po pravici povedano, 
prav nesimpatične."

„No, potem pa vendar reci to Herbertu", 
je menila Gizela.

„To ni tako enostavno," je rekla preudar
no Lena, ,,in tudi nočem, da bi bil Herbert 
zaradi tega užaljen. Kvečjemu bi lahko Her
bertu dejala, da mi je ptič tako priraste! k 
srcu in da zmerom jokam, ker govori samo 
portugalski. Jaz pa tega jezika ne razumem 
niti besedice."

„Odlična ideja," jo je pohvalila Gizela.
,,Herbert bo gotovo vzel papigo nazaj 

in ti v zameno zanjo podari! krzneno jopo. 
Saj imajo možje v takih zadevah dobre do
misleke. Še vesela si lahko, da ti Herbert 
ni podaril kakega dvojnega orla."

Nekaj tednov pozneje je srečala Gizela 
zopet svojo prijateljico Leno. Gizela je ta
koj opazila, da je njena prijateljica zme
dena, prav tako kot tista žena, M je zadela 
samo šest pravilnih postavk v loteriji, pri 
kateri pa je vprav sedaj dobila le 23 Mark.

„No, kaj pa ti je," je vprašala Gizela. 
„Reci mi, ali imaš še papigo?"

„Da, imam jo še zmerom," je mrmrala 
Lena.

„Ali nisi Herbertu rekla, da govori papi
ga samo po portugalsko in da ti ne razumeš 
niti besedice?"

„Rekla sem mu," je odvrnila Lena.
„Ali nisi rekla Herbertu, da te papiga 

spravi zmerom v jok in da se nikakor ne 
moreš zabavati z njo?"

„Tudi to sem mu rekla," je šepetala 
Lena.

„No, in," je vprašala prijateljica. „Kaj pa 
je nato napravil Herbert?"

Lena se je odurno zasmejala.
„Herbert?“ je dejala zagrenjeno.
„Herbert mi je podaril nato jezikovno 

knjigo v portugalščini."
Prevedel B.

OTON ŽUPANČIČ:

££Lata {idra

jo zjutraj straži!" Mož se je zarežal. „Sicer 
pa ne bi bilo kaj; prida, tudi če bi koga 
ujel!"

„Ne,“ je rekel Smith raztreseno, „mogo- 
če ne. Vaša služba mora biti precej topla 
v tem letnem času, kajne! Lahko noč!"

„Lahko noč, sir," je odgovoril stražnik, 
ki je stisnil sprejeti napitek v žep, „pa le
pa hvala!" Smith je nekaj časa gledal za 
njim in se zamišljeno vlekel ra uhelj.

„Morda bi pa bi'k> kaj prida, navsezad- 
nije,“ je zamrmral. ..Pojdiva, Petrie!" Nobe
ne besede ni več izprogovoril, dokler nisva 
obstala pri durih v Maple Cottageu. Tam je 
stel moški v navadni obleki, Iki je očitno 
pričakoval Smitha. Dotakni! isie je klobuka.

„Ali ste našli primemo skrivališče?" je 
nemudoma vprašal moj prijatelj;.

„Da, sir," je bil odgovor. „Moj tovariš 
Kent je zdaj tam. Opazili boste, da ga ni 
moči od tod videti."

„Res jie,“ je pritrdil Smith, ko se je ozrl 
naokrog. „Kje pa je?"

„Zadaj za razbitim zidom," je pojasnil 
mož in pokazal z roko. „Skozi tistile brš
ljan se dobro vidijo hišna vrata."

„V redu. Bodite budni! Ako pride kak sel 
zame, ga ne zadržujte, razumete? Nihče 
nas ne sme motiti. Sla boste že spoznali, 
ker bo eden izmed vaših tovarišev. Ko pri
de, iskoviknite trikrat močno ko sova!" Od
šla sva do praga hiše. Na Smithovo zvo
njenje se je pojavil James Weymouth, ki 
mu je bilo videti, da mu je najin prihod od
valil kamen s srca.

>,Najprej," je dejal prijatelj kratko, „je 
najbolje, da skočiš gor in si pogledaš bol

nico." šel sem torej ra Weymouthom po 
stopnicah in njegova žena me je peljala v 
majhno, čedno spalnico, kjer je ležala ble
da, od boli strte ženska.

„AH iste ji dali pijačo, kakor isem naro
čili?" sem vprašal.

Žena Jamesa Weymoutha je prikimala. 
Rila je prijazna ženska, ki ji je bojazen 
prav tako zrla iz rjavih oči kakor njenemu 
možu iz modrih. Bolnica je trdno spala. 
Šepeteje sem dal nekaj navodil zvesti strež
nici in se potem podal v isprejamnico. Bila 
je topla noč in Weymouth je sedel cb oknu 
ter kadil pipo. Slaba svetloba svetilke, ki 
je bila na miži, ga je napravila skoraj ne
verjetno bratu podobnega — za hipec sem 
obstal ob vznožju stopnic in skoraj nisem 
mogel verjeti. Potem je obličje v celoti o- 
kremil proti meni in privid je zginil.

„ALi menite, gospod doktor, da se lahko 
prebudi?" je vprašal.

„Miislim, da ne," -sem odgovoril.
Nayland Smith je stal na preprogi pred 

ognjiščem in v svoji živčni nemirnosti sto
pical z ene noge na drugo. Vsa soba je bila 
polna dima, zakaj tudi on je kadil. Kajenje 
je nalezljivo in teko sem si tudi jaz prižgal 
cigareto, ko sem se usedel v naslanjač. Za 
to pusto1, nočno1 stražo sem se bil pripra
vil s isvežnljem raznih beležk, zvezkom in 
nalivnim peresom. Uredil sem si vse, da 
nadaljujem svoje poročilo o Fu-Mančuju.

Tišina se je razprostrla okoli Maple Cot- 
tagea. Razen lahnega šelestenja ceder zu
naj in Smithovega večnega prižiganja vži
galic me ni nič motilo pri delu. Vendar pa 
sem slabo napredoval. Ko je Smith že de

vetič in desetič lizpraznil svojo pipo na 
ognjišče, se je v kuhinji oglasila ura s ku
kavico.

„iDve,“ je dejal James Weymouth.
Pustil sem svoje pisanje in spravil pisal

ne potrebščine v torbo, ki sem jo imel s 
seboj. Weymouth je privil v svetilki stenj, 
ki se je pričel kaditi. Po prstih sem odšel 
do stopnic im potihoma gor do sobe, kjer je 
bila bolnica. Vse je bilo tiho im Mrs. Wey- 
moutbova mi jie zašepetala, da bolnica tr
dno spi. Vrnil sem se do! in našel Smitha, 
da je po svoji stari navadi razburjeno ko
rakal po sobi, kar je bilo zmerom znak, da 
se bliža kaj nenavadnega. Ob četrt na tri 
je vetrič čisto ponehal in okrog nas je za
vladala taka tišina, da si je ne bi nikoli mo
gel misliti tako blizu vedno šumnega Lon
dona. Celo dihanje Weymomthovo sem lah
ko slišal. Sedel je ob oknu in gledal ven v 
temne sence pod cedrami. Smith je končal 
obhod in stal spet čisto tiho pri ognjišču. 
Poslušal je! Sicer pa ne dvomim, da smo 
vsi poslušali.

Rahel šum je pretrgal to izrazito tišino; 
prišel je od vaške ceste. Bil je le nerazlo
čen in kratkotrajen šum, po katerem je na
stopila za to tem večja tišina. Smith je bil 
že nekaj minut prej utrni! svetilko. V temi 
sem slišal, kako je močno z zobmi hlapni!.

Zdajci se je čisto razločno oglasilo tri
kratno skovikanje sove.

Vedel sem, da je to pomenilo, da je pri
spel sel; toda od kod je prišel in kakšne 
vesti je prinašal, mi ni bilo znano. Prija
teljevi načrti so mi bili nerazumljivi; tudi 
iga nisem nadlegoval, da bi ml dal kako po

jasnilo glede teh, ker sem vedel, da je bil 
ves napet in malce razdražene volje, ki se 
ga je polaščala v časih negotovosti — ko 
je dvomi! v smotrnost svojega početja in 
pravilnost svojih domnev. Toda ni se ganil.

Zelo tiho sem slišal, da je ura udarila pol. 
Spet je rahla sapica zavela skozi vejevje. 
Veter je moral spremeniti smer, sem si mi
slil, ker prejšnjega udarca ure nisem slišal.

Kaj kmalu za udarci ure se je oglasil drug 
glas — glas, ki ismo se ga vsi nadejali dn 
nanj čakali — toda ko smo ga začuli, mi
slim, se nihče ni mogel popolnoma obvla
dati.

„Moj Bog!" je zastokal Weymouth — to
da ni zapusti! svojega mesta ob oknu

,„Petrle, pojdi z menoj!" je velel Smith.
Vem, da sem bi! zelo bled. Mislim, da 

sem zakričal, ko sem padel nazaj in se 
umaknil s sklenjenimi rokami pred tistim, 
kar je stelo na pragu.

Bila je divja, zanemarjena positeva, ki je 
imela razmršeno brado in grozno strmeče, 
srepe oči. Z rokami je oprijemala zdaj lase, 
zdaj brado, potem ispet se je grabila za 
usta. Nikaka mesečina ni padala na poteze 
tega nezemeljskega obiskovalca, toda, če
tudi je bila razsvetljava slaba, smo lahko 
videli blesteče se zobe — in divje, srepe 
oči.

Pričela se je smejati — izbruh za izbru
hom je vrešče in odurno zvenel v noč.

Še nikdar nisem kaj teko groznega sli
šal. Odrevenel sem od groze, ki jo je vzbu
jalo tisto smejanje.

(Nadaljevanje prihodnjič)
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BOKS
CLAY PONOVNO NA SVETOVNEM 
PRESTOLU
Caissius Clay, mogoče najbolj preseneitlji- 

vi boksar težke kategorije vseh časov, je 
ohranil svoj svetovni naslov s tem, da je 
zadal tekmecu Sonnyjiu Listomu najhitrejši 
ik. o. (knockrout, izg. nckauit = odločilni 
udarec v boksarskem boju), kar jih pozna 
zgodovina prvenstev težke kategorije. Dvo
boj je trajal le eno minuto. Ta hiter konec 
hoja je sprožil val protestov in že ob koncu 
dvoboja so irazooarani gledalci zahtevali 
preiskavo.

Kaj se je pravzaprav zgodilo?
Cassius Clay je že v prvi rundi silovito 

zadel s kratkim udarcem z desnico Listona, 
ki se je zgrudil na tla in obležal, dokler 
ni udarec na gong prekinil srečanje, ki bi 
moralo trajati 15 rund. Medtem ko je ležal 
Listen vznak, je Clay kričal nad njim, naj 
vstane. Bivši svetovni prvak Walcot, 'ki je 
bil glavni sodnik, je pospremil Claya v nje
gov kot, medtem ko je uradni časomerilec

poglejte sedaj ta udarec z desnico. „Je to 
najihiitrejši Udarec, ki ga ima katerikoli bok
sar na svetu!" je še navdušeno pripomnil 
temnopolti pripadnik „črnih muslimanov".

Tako je ta dvoboj, ki je bil brezdvoma 
eden najbolj komentiranih prvenstev za 
svetovno krono, postal tudi najkrajši v 
zgodovini boksa. Težko je vzeti resno ta 
dvoboj, ker po mnenju večine opazovalcev 
Listen ni bil tak, da bi lahko obležal toli
ko časa na tleh. In vendar je tik pred dvo
bojem kazalo, da bo to srečanje eno naj
bolj vročih in da se bosta boksarja borila 
do skrajnosti.

Mnogi so mnenja, da je to največja go
ljufija, drugi pa in med temi je tudi vprav 
bivši svetovni prvak Floyd Pa tt er so n, so 
prepričani, da se je Clayu posrečil udarec, 
ki bi spravil na tla tudi najbolj pripravlje
nega boksarja.

NOGOMET '
MILANSKI „INTER“ OSVOJIL POKAL
EVROPSKIH PRVAKOV
Ljubljenci nogometa so imeli pretekli te

den priliko gledati v televiziji še en zani
miv športni dogodek, in sicer je bila to 
nogometna tekma za pokal evropskih prva
kov med italijanskim moštvom „Inter“ iz 
Milana im portugalskim prvakom ,,Benfieo“ 
iz Lizbone.

Tekma, ki je večji del potekala v dežju 
dn po skrajno razmočenem igrišču, ni mo
gla biti na taki višini, kot so jo gledalci 
pričakovali. Inter je sicer zmagal, vendar 
je ta uspeh bolj sad sreče kot pa zaslug 
milanskih igralcev. Blatno igrišče ni dovo
ljevalo italijanskim igralcem, da bi se po

Mtaditoski dan
NA PRAZNIK PRESVETE TROJICE, 13. JUNIJA 1965 V SELAH.
DOPOLDNE OB POL 11. URI SE ZBEREMO PRI LJUDSKI ŠOLI, NATO JE 
SPREVOD V NOVO SELSKO CERKEV, KJER BO SV. MAŠA ZA MLADINO. 
POPOLDNE OB POL DVEH JE PRED CERKVIJO MLADINSKA PROSLAVA.

začel šteti sekunde. Sodnik je tudi po svoje 
štel in ko je Liston vstal, je že hotel odre
diti nadaljevanje dvoboja. Gong mu je pre
prečil to in Waloottu ni preostalo drugega 
kot da je dvignil roko Clayu in ga progla
sil za zmagovalca s k. o. Prekinitev dvo
boja je najbolj presenetila Waleotta, ki je 
štel do 8, medtem ko časomerilec trdi, da 
je njegova ura pokazala ob prekinitvi celo 
12 sekund.

Clay je od navdušenja skakal, medtem ko 
so gledalci razburjeno kričali. Ko je svetov
ni prvak po bliskovitem k. o. zapustil ring, 
je šel mimo bivšega svetovnega prvaka 
Floyda Pattersona dn mu dobesedno rekel: 
„Zajec, ti boš prihodnji nasprotnik." Tu je 
treba pripomniti, da je Clay zmerom imeno
val Pattersona z zajcem dn ko ga je nekoč 
obiskal med treningom, mu je prinesel v 
dar zelje dn korenje.

Ta dvoboj je bil najbolj bliskoviti k. o. 
v zgodovini svetovnega prvenstva težke ka
tegorije. Prejšnji najkrajši dvoboj je bil le
ta 1908, ko je Tommy Burns premagal Jima 
Rocheja v Dublinu na Irskem v 1 minuti 
in 28 sekundah. Zanimivo je, da že enajst 
let dvoboji za svetovno prvenstvo težke ka
tegorije ne končajo po točkah. Zadnjič se je 
to zgodilo, ko je Rocky Marciano potrebo
val 15 rund, da je premagal Ezzarda Char
lesa.

Po končanem dvoboju je 01ay izjav:!, da je 
spravil Listoma na tla s silovitim kratkim 
udarcem z desnim. Pripomnil je, da je na
povedoval presenečenje, vendar ni hotel 
vztrajati,, ker bi mu gotovo nihče ne verjel. 
Med predvajanjem kratkega filma o dvobo
ju je Clay opozoril že vnaprej prisotne, češ

Puch-, Sissy-, Ponny- in Mobylette-raopede 
motoma vozila, ženska, moška in mladinska 
športna kolesa v veliki izbiri — po najnižjih 
cenah — naročite pri domači tvrdki

Johan Lomšek
TIHOJA, P. Dobrla ves — Ebemdorf 

Telefon 04237 246

Zahtevajte cenike! Ugodni plačilni pogojil

služevali že večkrat preizkušene taktike 
skrajne obrambe z nepričakovanimi proti
napadi. Zaradi tega je igra Bemfice prišla 
bolj do izraza in so gostje dolgo prevlado
vali ter večkrat oblegali italijanski gol.

Italijani so večkrat prešli v napad in ker 
Obramba lizbonskega moštva ni bila tako 
utrjena, so se lahko tudi nevarno približali 
sicer zmerom budnemu portugalskemu gol- 
manu. V 43. minuti je Corso (Inter) pripra
vil napad dn podal žogo Mazzoli (Inter), ta 
jo je pa, ko se je približal golu, silovito po
slal naprej. Golman Benfice je sicer žogo 
ujel, a mu je ušla (iz rok, ker je bila spolzka 
in se zakotalila preko črte in prinesla Inter- 
ju toliko zaželeni gol.

V drugem polčasu so izgubili Portugal
ci (kmalu svojega golmama. Ta je moral za
radi poškodbe z igrišča. Njegovo mesto je 
zavzel Germano (Benfica), ki pa ni bil ni
koli v nevarnosti, kajti Benfica je sedaj, 
čeprav z desetimi igralci stiskala moštvo 
Initerja in poskušala izenačiti, kar pa se jim 
na žalost ni posrečilo. Poznavalci nogometa 
so lahko videli, da je bila napaka Benfice 
v tem., ker so igrali preveč na široko. Si
cer pa mislim, da so naši gledalci bolj že
leli zmago simpatičnim Portugalcem, ki jih 
je zares spremljala pri tej tekmi smola. Da 
je Benfica imela zares premoč, dokazuje tudi 
število kotov: in sicer 9:2 (4:1) za Benfico.

Tako je pokal ostal v rokah Interja, ki se 
bo moral spoprijeti za svetovni pokal z mo
štvom Indenpendienite iz Argentine.

KNJIGARNA DRUŽBE SV. MOHORJA 
V CELOVCU

priporoča naslednje knjige:
K. Mauser, Vetrinjsko polje. Spominske 

misli s slikami, broširano, 8.— šal.
St. Pleško, Mimo smrti v svobodo, 262 

strani, broširano, 30.— šil. (Le nekaj izvo
dov je še na razpolago!)

St. Pleško, Svoboda v razvalinah (Tur- 
j ak-Ko čevj e - Grčaric e), 162 strani, 25.— šil.

M. Škerbec, Krivda rdeče fronte, II. del, 
192 strani, broširano, 18.— šil.

M. Škeibec, Krivda rdeče fronte, III. del, 
92 strani, broširano, 12.— šil.

Zbornik Svobodne Slovenije 1965, iz Ar
gentine, 368 strani, 120.— šil. Na razpolago 
je tudi še nekaj izvodov prejšnjih letnikov 
Zbornika ter pesnitve Jeremija Kaliina, Črna 
maša za pobite Slovence.

Vozni red
novega železniškega postajališča ŠMIHEL NAD PLIBERKOM

V nedeljo, dne 30. maja t. 1., je bilo predano prometu že tako dolgo zaže
leno novo železniško postajališče v Šmihelu. Zaenkrat se ustavljajo trije pari 
potniških vlakov in sicer 3 v smeri proti Celovcu, 3 pa v smeri proti Wolfsbergu.

PRIHOD ODHOD
iz smeri: v smer:

5.35 Pliberk - mesto 5.36 Celovec glavni kolodvor
6.22 Celovec glavni kolodvor 6.23 Wolfsberg
6.34 Wolfsberg 6.35 Celovec glavni kolodvor

14.38 Celovec glavni kolodvor 14.39 Pliberk mesto
14.46 Wolfsberg 14.47 Celovec glavni kolodvor
19.05 Celovec glavni kolodvor 19.06 Pliberk mesto

Vozne listke dobite pri postajališču v gostilni KUHAR.

V Indiji se je pripetila v premogovniku, 
ki leži 90 kilometrov od Dhanbada v dr
žavi Bihar, 400 kilometrov od Kalkute, 
strahovita nesreča, ki je že do sedaj terjala 
375 človeških življenj in je največja taka 
nesreča v zgodovini indijskih rudnikov.

Eksplozija v rudniku je nastala zaradi 
močne koncentracije jamskega plina. Prvi 
eksploziji je sledilo še več drugih. Iz rudni
ka so planili stebri gostega dima z ognjem, 
ki so se pod nebom spremenili v velikan
ske oblake premogovega prahu, podobne 
atemsikim gobam.

V rudniku so popolnoma uničeni vsi stro
ji In naprave. Eksplozija je bila tako moč
na, da je nekega delavca vrglo 20 metrov 
daleč. Kosi žarečega premoga in kamenje 
so leteli več kilometrov daleč Tako je ka
men, ki je priletel iz rudnika, ubil nekega 
kmeta dva kilometra proč od rudnika.

Gost dim, plin In ogenj so onemogočili 
reševalcem, da bi takoj krenili v rudnik 
reševat ponesrečence.

Najtežja taka rudniška nesreča se je pri
petila leta 1962 v Saarbriickenu, ko je iz
gubilo življenje 298 nemških rudarjev. Naj
bolj žalostni primer v zgodovini rudnikov 
pa se je zgodil v premogovniku v Mandžu
riji (Kitajska), ko je leta 1942 našlo smrt 
nič manj kot 1549 rudarjev.

Teden po strahoviti rudniški nesreči v 
Indiji se je že zopet pripetila rudniška ne
sreča, tokrat na Japonskem.

V premogovniku pri Inatsuki na japon
skem otoku Kiušiu je v torek prišlo do 
strašne eksplozije. Po nekaterih poročilih 
je izgubilo do sedaj 236 rudarjev svoje živ
ljenje, medtem ko je še v rudniku zasutih

88 rudarjev, vendar je malo upanja na njih 
rešitev.

Vzrok eksplozije še ni pojasnjen. V času 
nesreče je bilo v rudniku 550 rudarjev, od 
katerih se je rešilo 270. Nadaljnjih 32 ru
darjev (so prinesli.'ranjene iz rudnika, dva 
od teh sta tako težko poškodovana, da ne 
upajo, da bi še ostala pri življenju. Zopet 
12 drugih rudarjev je močno ranjenih, med
tem ko je veliko število rešenih zastruplje
nih s plinom.

Do sedaj sta bili na Japonskem le dve 
težki rudniški nesreči, in sicer je umrlo leta 
1914 pri eksploziji rudnika v pokrajini Fu- 
kuoka na otoku Kiušiu 687 rudarjev. Prav 
tako na otoku Kiušiu je izgubilo življenje 
leta 1963 458 rudarjev.

Vse za vodno instalacijo (sanitarni 
material) dobavlja

Bratje Rutar & Co
Dobrla ves — Eberndorf

Novo klanje v Kongu
Uporniki pomorili talce

Najemniška vojska kongoške vlade, pod 
poveljstvom Irskega polkovnika Michaela 
Hoare, Ije pri svojem napredovanju v smeri 
mesta Bute našla deset belcev, ki so jih 
komgoiški uporniki poklali. Pri kraju Likati 
so našli tri trupla -Portugalcev, ki so bili 
umorjeni s sulicami. Pri nadaljnji preisikavi 
tega kraja so našli še sedem belcev, izmed 
katerih sta bila dva. težko ranjena.

Ugotovili so, da je morda okoli Bute še 
kakih isto belcev v rokah kongoških upor
nikov. Med ujetimi belokožci je 30 Portu
galcev, nekaj belgijskih duhovnikov, več 
Grkov in ena Angležinja. Menijo, da vo
dijo uporniki te talce s seboj zato, da bi 
v gotovem primeru kaj izsilili od belih na
jemnikov.

Iz Konga tudi poročajo, da je pri teh vo
jaških očiščevalnih operacijah padic tudi 
pet najemniških vojakov. Vojaška akcija se 
je začela pred dnevi pri Paulisu severno- 
vzhoidno od Stanleyvilla. Prodirali sta dve 
najemniški vojaški enoti in imata dosedaj 
za seboj že 500 kilometrov poti. Najemni-

NOVI DUNAJSKI ŽUPAN
Potem, ko smo že zaključili drugo stran 

našega lista, in ko je bila ta že tiskana, smo 
prejeli poročilo, da je bil za novega dunaj
skega župana imenovan dosedanji deželni 
predsednik Socialistične (Stranke Avsitrije 
(SPOe) Bruno Marek.

Novi župan Bruno Marek bo istočasno 
tudi deželni glavar dežele Dunaja. (Čitaj 
poročilo na 2. strani!)

ška vojska ima za cilij, zasesti prestolnico 
uporniškega voditelja Christophe Gbenye, 
ki leži na severnovzhodni strani dežele.

Mali oglas
Soboslikarske vajence sprejmemo. Za hrano in sta

novanje preskrbljeno. Prijavite se že sedaj! — So- 
bosltkarski mojster HANS SCARSINI, Klagen- 
furt - Celovec, FriedlstraBe 37.

HOTEL RUTAR V DOBRU VESI 
Naše rojake vabimo na družabno sre
čanje, ki bo v četrtek, dne 10. junija 
1965 v hotelu Rutar v Dobrli vesi.

SLOVENSKE ODDAJE V RADIU

PONEDELJEK, 7. 6.: 7.15 Nisem pozabil še dra 
ge matere svoje... (Po študiji prof. Franreta Do
linarja „Slomšek — oče slovenske Cerkve”)- — TO
REK, 8. 6.: 14.15 Poročila, objave. — Žena in dom. 
10 minut za športnike. — SREDA, 9. 6.: 14.15 Po
ročila, objave. Kar želite, zaigramo. — ČETRTEK,
10. 6.: 14.15 Poročila, objave. Vaški zvoki. Glasbe
na oddaja. Koroški kulturni pregled. — PETEK,
11. 6.: 14.15 Poročila, objave. — Od petka do pet
ka po naših krajih in pri naših ljudeh. Domače 
vesti. Iz ljudstva za ljudstvo. — SOBOTA, 12. 6.: 
9.00 Od pesmi do pesmi, od srca do srca. Voščila. 
18.25 Ob večerni uri. Poje Komorni zbor KUD 
„Stane Žagar” iz Krope. — NEDELJA, 13. 6.: 7.30 
Duhovni nagovor. S pesmijo in glasbo pozdravlja
mo in voščimo.

izhaja vsak četrtek. Naroča se na naslovu: „Naš tednik”, Celovec, Viktringer Ring 2S. Telefon uprave in oglasnega oddelka 26-69. — Telefon uredništva: 43-58. — Naročnina 
znaša mesečno 7.— šil., letno 80.— šil. Za Italijo 2800.— lir, za Nemčijo 20.— DM, za Francijo 22.— ffr., za Belgijo 250.— bfr., za Švico 20,— šfr., za Anglijo 2.— f. šterl., za 
U. S. A. in ostale države 6.— dolarjev na leto. — Lastnik in izdajatelj: Narodni svet koroških Slovencev. — Odgovorni urednik: Janko Tolmajer, Radiše, p. Žrelec. — Tiska 
Tiskarna Družbe sv. Mohorja v Celovcu, Viktringer Ring 26.

Haš tednik 
IčmUka


